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Mîndria mărcii fabricii DIN TOATE COLȚURILE ȚĂRII
Magazinele noastre de desfacere sînt 

din ce în ce mai bine aprovizionate cu 
bunuri de larg consum. Adeseori însă 
cumpărătorii cer lucrătorilor din comerț 
produsele unei anumite fabrici pe care le 
știu ei de o mai bună calitate. Ei cunosc 
din proprie experiență că țesăturile pro
duse de uzinele „7 Noiembrie", de pildă, 
sînt mai ■ frumoase, că încălțămintea în
treprinderii „Kirov“ este mai trainică, că 
conservele fabricii „Flora" sînt mai gus
toase. De aceea, cînd fac cumpără
turi, oamenii muncii caută în maga
zine produsele care poartă marca fa
bricii drept o garanție a bunei calități. 
Tot din această cauză, cumpărătorii refu
ză uneori să cumpere produsele care poar
tă marca unor întreprinderi cunoscute 
prin mărfurile de calitate necorespunză- 
toare. Astfel se întâmplă, de pildă, cu pro
duce fabricii „Pavel Tcacenco" care sînt 
uneori odolite de cumpărători.

Această manifestare a oamenilor muncii 
față de calitatea produselor arată că 
exigențele oamenilor muncii față de ca
litatea produselor au crescut, că pentru un 
număr din ce în ce mai mare de cumpă
rători marca fabricii este un indiciu de 
calitate.

In ce măsură colectivele de muncă din 
industria producătoare de bunuri de larg 
consum au ținut seama de exigențele și 
necesitățile oamenilor muncii, în ce măsu
ră au luptat pentru ca marca fabricii lor 
să se bucure de prestigiu în rîndurile con
sumatorilor? In această direcție industria 
noastră producătoare de bunuri de larg 
consum a făcut în ultimul timp pași seri
oși înainte. In numeroase întreprinderi 
strădaniile depuse în vederea înfrumuseță
rii și lărgirii sortimentelor, îmbunătățirii 
calității, așa încît cumpărătorul să se a- 
propie cu drag de fiecare produs, iar lu
crul cumpărat să-i satisfacă cerințele, au 
dat roade. Ținînd seama de cerințele oa
menilor, muncii, de propunerile și sugesti
ile consumatorilor, o serie de întreprinderi 
printre care fabrica de tricotaje „Tî.năra 
Gardă‘‘-București, fabrica de confecții 
„Flacăra”-Oluj, fabrica de conserve „Mis
trețul" au reușit ca odată cu îndeplinirea 
sarcinilor de plan să îmbunătățească sim
țitor calitatea produselor, să realizeze o 
serie de sortimente noi apreciate și căuta
te de cumpărători- In aceste întreprinderi 
și încă în multe altele, preocuparea pen
tru continua sporire a producției este per
manent îmbinată cu grija pentru ca
litate. Pentru colectivele acestor întreprin
deri problema îmbunătățirii calității pro
duselor este considerată ca un important 
mijloc de luptă pentru ridicarea nivelu
lui de trai al celor ce muncesc. Și în- 
tr-adevăr, prin faptul că produsele de 
bună calitate pot fi întrebuințate timp 
mai îndelungat, continua îmbunătățire a 
calității produselor aduce o contribuție 
Importantă la sporirea salariului real al 
celor ce muncesc.

In general, în ultimii ani diferitele sec
toare ale industriei bunurilor de larg con
sum și-au lărgit considerabil producția, 
dispunînd din ce în ce de mai multe po
sibilități tehnice de a realiza produse de 
calitate bună. Este regretabil însă faptul 
că nu toți conducătorii de întreprinderi, 
că nu toate colectivele de muncă aprecia
ză la justa ei valoare problema calității, 
nj folosesc pe deplin condițiile care le 
stau la îndemînă pentru a desfășura lup
ta pentru obținerea unor produse de cali
tate. In aceste întreprinderi problema ca
lității și sortimentelor este lăsată pe pla
nul al doilea, sarcinile fiind considerate 
îndeplinite atunci cînd este realizat doar 
planul global. Drept urmare produsele li
vrate de aceste întreprinderi sînt de ca
litate nesatisfăcătoare, neatrăgătoare, în
tr-un sortiment sărac, nu satisfac cerin
țele mereu crescînde ale oamenilor muncii.

Nu de puține ori produsele livrate de 
întreprinderile „8 Mai’1 și „Vasia Va-

Comemorarea lui Aristofan și Henry Fielding 
la Academia R. P. R.

Academia Republicii Populare Romîne a 
consacrat ședința sa de vineri după aîniază 
evocării figurilor marelui clasic gr-ec Aris
tofan și scriitorului englez Henry Fielding 
pe care îi comemorează întreaga omenire 
progresistă.

La ședință au participat membri ai Aca
demiei R.P.R., în frunte cu acad. prof. Tra
ian Săvulescu și alți oameni ai științei și 
culturii. Ședința . a fost prezidată de acad. 
Mihail Sadoveanu.

Despre viața și opera lui Aristofan. de la 
a cărui naștere s-au împlinit 2.400 de ani. 
a conferențiat academicianul Constantin Bal- 
muș. Subliniind că Aristofan este cel mai 
renumit reprezentant al comediei vechi gre
cești, conferențiarul, printr-o bogată exem
plificare din operele marelui clasic, a ilus
trat satira vehementă a lui Aristofan la a- 
dresa sofiștilor, a demagogilor, a conducă
torilor Atenei din acele timpuri, care prac
ticau o politică externă războinică fiind în 
același timp asupritori tiranici ai poporulu,. 
In comedii ca „Aharnienii", „Pacea", „Li- 
sistrata", Aristofan a proslăvit cu căldură 
binefacerile păcii.
i Aniversarea acestei mari figuri progresiste 

silescu”-Mediaș, „Teba“-Arad, „Ștefan 
Gheorghiu”-București sînt lucrate fără 
spirit de răspundere, cu defecte, finisate 
superficial. Pe bună dreptate oamenii 
muncii se întreabă ce garanție a calității 
mai poate constitui marca acestor fabrici. 
Și atunci să nu fie de mirare conducăto
rilor acestor întreprinderi că produsele 
lucrate în fabricile pe care le conduc sînt 
puțin solicitate de oamenii muncii, rămî- 
nînd luni de zile în șir nevîndute în ma
gaziile unităților comerciale.

Această stare de lucruri obligă între
prinderile din toate ramurile producătoa
re cite bunuri de larg consum — din in
dustria ușoară, alimentară, locală, etc., 
— să-și îndrepte atenția cu mat mult spi
rit de răspundere spre obținerea unor noi 
sortimente, să producă mărfuri de calita
te superioară, să îmbunătățească simțitor 
finisajul lor. Numai în acest fel marca 
fabricii lor se va bucura de prestigiu în 
rîndurile consumatorilor, va constitui o 
garanție a produselor de calitate.

Posibilități pentru realizarea acestei 
sarcini de seamă există. Experiența între
prinderilor fruntașe arată că există con
diții ca în toate întreprinderile să se îm
bunătățească calitatea produselor, să se 
îmbogățească varietatea sortimentelor. 
Important este să existe preocupare pen
tru aceasta și priceperea de a organiza 
o acțiune temeinică pentru fabricarea dv 
produse trainice și frumoase.

Cadrele conducătoare din industrie, fie
care muncitor și tehnician, sînt datori să 
lupte neobosit pentru îmbunătățirea ne
contenită a calității produselor, pentru 
mîndria mărcii fabricii lor, punînd în 
slujba acestei ac'țiuni toate cunoștințele, 
toată capacitatea de muncă. Pentru aceas
ta ei sînt chemați să muncească cu rîv- 
nă în vederea introducerii tehnicii înain
tate, a metodelor avansate de lucru care 
asigură o producție d'e calitate. Studierea 
și răspîndirea experienței și metodelor 
fruntașilor luptei pentru calitate trebuie 
să stea permanent în atenția conducerilor 
de întreprinderi.

Conducerile diferitelor ministere indus
triale ca și direcțiile generale trebuie să 
vegheze permanent pentru a putea curma 
din rădăcină, orice tendință manifestată 
de unii conducători de întreprinderi care 
încearcă să sporească productivitatoa 
muncii prin eliminarea unor operații ne
cesare, sau să obțină economii de mate
riale prin reducerea excesivă a norme
lor de consum. Astfel de manifestări au 
întotdeauna repercusiuni asupra calității 
produselor.

In domeniul îmbunătățirii calității pro
duselor mai sînt multe de făcut și în ceea 
ce privește organizarea controlului teh
nic din întreprinderi. Conducerile între
prinderilor au datoria să întărească ne- 
contenit controlul tehnic de calitate, care 
mai lucrează în multe locuri superficial, 
să-l întărească în special răspunderea în 
ceea ce privește prevenirea și remedierea 
defecțiunilor din timpul procesului de 
producție.

Calitatea bunurilor de larg consum de
pinde în bună măsură și de materiile 
prime furnizate de alte sectoare indus
triale. Adeseori eforturile făcute de co
lectivul fabricii „Pavel Tcacenco", de pil
dă, sînt zădărnicite de calitatea necores
punzătoare a firelor furnizate de uzine
le textile „Moldova“-Botoșani și „Fila
tura Romînească de Bumbac" din Bucu
rești.

In întrecerea socialistă calitatea produ
selor trebuie să constituie un obiedEv de 
frunte. Mîndria pentru marca fabricii tre
buie să însuflețească fiecare colectiv de 
muncă, să-i stimuleze lupta pentru produ
se de cea mai bună calitate. In felul 
acesta oamenii muncii vor cumpăra produ
sele diferitelor fabrici din ce în ce mai 
mulțumiți, apreciind acele coledtive care 
se străduiesc să facă din marca fabricii o 

| garanție de calitate.

a antichității trezește în sufletul poporului 
nostru o adîncă dragoste pentru cultură și 
progres și contribuie la întărirea luptei sale 
pentru pace.

A conferențiat apoi scriitorul Geo Bogza, 
membru corespondent el Academiei R.P R., 
laureat al Premiului de Stat, despre viața 
și opera lui Henry Fielding, mare drama
turg și romancier englez, mort acum 200 de 
ani. Conferențiarul a arătat că Fielding este 
cel dinții romancier realist din istoria lite
raturii engleze.

Opera lui este plină de ironie usturătoare 
față de viciile unei societăți nedrepte, carac
terizată prin lăcomie, poftă de înavuțire, în
gustime de spirit, brutalitate, dispreț față 
de om. Multe din piesele sale conțineau a- 
tacuri la adresa clase; stăpînitoare, a politi
cienilor.

Prin opera sa plină de puternic realism 
— a spus conferențiarul în încheiere — Fiel
ding a binemeritat de la Istoria literaturii 
universale și de la mișcarea spre progres a 
omenirii.

Conferințele au fost viu aplaudate de cei 
prezenți.

CERCETĂTORI ȘTIINȚIFICI

Bolile plantelor duc adeseori Ia pierderi însemnate de 
recolte. De aceea, una dintre preocupările oamenilor de 
știință din agricultură este descoperirea cauzelor acestor 
boli și a celor mai bune metode de prevenire și combatere.

In clișeu : Mioara Gîrbaciu și Mircea Comănici, doi cer
cetători de la Institutul de Cercetări Agronomice din Bucu
rești, studiază material documentar în legătură cu bolile plan
telor. . Foto: Agerprej

9 milioane și jumătate kg. ulei peste plan
De la începutul anului și 

pfnă la 1 noiembrie, muncito
rii din sectorul industrial al u- 
leiiului au produs peste plan 
uleiuri comestibile și volatile 
în valoare de peste 460.000.000 
lei. Numai planul de ulei co
mestibil, prevăzut pentru a- 
ceastă perioadă, a fost depășit 
ou 9.540.000 kg.

Cele mai fritmoase rezultate 
au fost obținute în acest an de 
către muncitorii fabricilor de 
ulei „13 Decembrie", „Filimon 
Siiribu" și „Biruința" din Ca

Articole de blănărie
In flecare început de lamă 

produsele fabricii de blănuri ,,1 
Mai" din Oradea se bucură de 
multă apreciere din partea 
cumpărătorilor. Din cele 120 
sortimente pe care le confecțio
nează colectivul de muncă al 
acestei fabrici, 40 au fost in
troduse în procesul de produc
ție în ultimele 8 luni ale aces
tui an.

Acordând o deosebită aten
ție folosirii judicioase a mate
riei prime, colectivul de muncă 
a! acestei fabrici a reușit ca 
prin utilizarea deșeurilor să 
confecționeze mii de perechi de 
mănuși îmblănite pentru femei 
și copii, pieptare bărbătești, 
căciuli, etc.

_______ _________  ACTUALITATI ȘTIINȚIFICE DIN U. R. S. S. ------ --------- ----- -----

De la uzinele automate la navele atomice interplanetare
In Uniunea Sovietică mecanizarea este 

aplicată pe scară largă. Numeroase ope
rații în procesul de producție sînt in mo
mentul de fa(ă aproape în întregime 
mecanizate. Astfel, extracția cărbunelui, 
abatajul și sfărimarea cărbunelui se fac 
cu ajutorul mașinilor și tot ele îl trans
portă în interiorul minei și-l încarcă în 
vagoane. Mașinile extrag și tratează pe
trolul. In uzinele metalurgice din Uniu
nea Sovietică, principalele operații sînt 
aproape in întregime mecanizate. In in
dustria și agricultura sovietică, se extinde 
pe scară largă mecanizarea complexă a 
muncii.

Uzine și linii 
de mașini-unelte automate
Mecanizarea muncii tinde către un ni

vel superior, crescind posibilitatea apli
cării tot mai largi a sistemului luc. ului 
automat cu ajutorul mașinii. S sternul 
acesta îndeplinește operațiile de produc
ție cele mai felurite, necesare pentru ja- 
bricarea unei piese oarecare După ce a- 
cest sistem va ji pus la punct, nu va fi 
nevoie decit de cițiva munc. tori de malta 
calificare, care vor controla procesul de 
fabricație. In unele domenii s-a și trecut 
l-l automatizarea completă a procesu ui 
de producție.

In Uniunea Sovietică au fost create 
linii de mașini-unelte automate. Materia
lele trec printr-o linie de mașini-unelte 
unde sute de instrumente le supun unei 
serii de operații diferite: frezare, alezare,- 
rectificare. O asemenea linie automată 
cuprinde kilometri de fire electrice. Dacă 
intr-un punct oarecare se defectează un 
instrument, linia se oprește imediat, iar 
pe tabloul de comandă se aprinde un bec.

Mai mult încă, in Uniunea Sovietică au 
fost date in funcțiune uzine în întregime 
automate. Fiecare dintre ele s-a specia
lizat în producția unui singur articol.

★
Diferite materii sintetice înlocuiesc cu 

succes metalele, sticla, numeroase mate

pitală. Muncitorii fabricii „13 
Decembrie", de pildă, care în 
prezent produc ulei comestibil 
in contul anului viitor, au dat 
peste plan, do la începutul anu
lui șl p:nă acum, 2.225 tone. In 
același timp, muncitorii fabricii 
„Filimon Sîrbu" și-au depășit 
planul cu 1.409 ton:-, iar oci de 
la „Biruința" cu 1.150 tone.

In' prezent, muncitorii din 
sectorul industrial al uleiului 
lucrează în contul celei de a 
doua decade a lunii decembrie 
1954. (Agerpres).

Fabrica „Republica" din Ca
pitală este cunoscută prin ar
ticolele îmblănite ce le desfa
ce prin comerțul de stat și co
operatist. Vestele de doc căp
tușite cu blană, canadioncle 
îmblănite ce poartă marca aces
tei fabrici sînt căutate de cum
părători.

In secția de valorificare a 
furdalelor de blană, se confec
ționează din bucăți de blană 
rămase de la articolele mari, 
diverse articole îmblănite pen
tru copil. Pînă la 15 decembrie 
muncitorii acestei secții s-au 
angajat să producă 3.000 de că
ciuli, 3.000 de mănuși mici, 
1.000 pieptărașe precum și hăi
nuțe căptușite cu blană.

Cu ajutorul Ministerului In- 
vățămîn'tului, aproape toate in
stituțiile de învățământ su
perior sînt înzestrate cu a- 
parate cinematografice. Multe 
dintre universități și institu
te și-au construit aparate și po
sedă laboratoare unde profesorii 
și studenții realizează filme 
legate de domeniul respectiv, de 
munca de cercetare științifică.

La 26 de cinematografe din 
Capitală sînt organizate acum 
matinee școlare la care partici

ORADEA. — In 13 gospodării 
agricole colective din raionul 
Marghita, regiunea Oradea, 
s-au construit în ultimul timp 
numeroase construcții pentru 
edăpostirea animalelor.

In gospodăriile agricole co
lective din Abram, Bale, Budu- 
slău, Marghita, Reghea și din 
alte comune, s-au construit 
grajduri cu o capacitate de la 
15 pînă la 70 animale, saivane 
pentru oi, maternități pentru 
scroafe cu o capacitate pînă la 
60 scroafe și alte adăposturi. 
Totodată, au fost reparate toate

riale de construcție, fibre vegetale, țesă
turi, pielea,'etc. Producerea acestor arti
cole este mult mai ușoară decît a produ
selor naturale. Așa, de pildă, cantitatea 
de muncă necesară pentru producerea de 
fibre artificiale este cu 60 la sută mai 
scăzută decît aceea necesară pentru pro
ducerea firelor de bumbac și de 100 de 
ori mai redusă decît aceea necesară pen
tru fabricarea mătăsii naturale. Cele mai 
bttne calități de fibre artificiale permit 
să se obțină articole de 50 de ori mai 
trainice decît articolele de mătase na
turală. Există astăzi materii plastice care 
în ceea ce privește soliditatea sînt pe 
același plan cu oțelul, însă ele sînt de 
patru ori mai ușoare decît acesta. Inlo- 
cuindu-se la fabricarea automobilelor o 
parte din cantitatea de metal prin mate
rii plastice, s-a reușit să se reducă greu
tatea fiecărui vehicul cu aproape jumă
tate de tonă. In decurs de un an aceasta 
înseamnă o economie de mai multe sute 
de mii de tone de oțel.

Oțelorii fără cuptoare înalte
Pe viitor se vor obține metale printr-un 

procedeu mai simplu decît cel folosit as
tăzi. Primul lucru ce te va izbi, intr-o 
uzină metalurgică de mîine, va f( linsa 
cuptoarelor înalte. Vom avea în fața 
noastră mai mulți kilometri de imense 
clădiri luminoase. In aceste clădiri se va 
extrage fierul direct din minereu, fără a 
se mai trece prin stadiul de fontă In a- 
ceastă uzină vom vedea probabil niște 
enorme cilindre verticale, care vor sfă- 
rima minereul, transformindu-l intr-o 
pulbere fină. Intrînd in cuptor, pudra va 
cădea imediat pe un mănunchi de gaze 
aflate la o temperatură înaltă. Prin ar
dere, gazul ia din minereu oxigenul ne
cesar arderii și prin aceasta efectuează 
separarea metalului. Bucățile de fier 
curat vor cădea în fundul cilindrului. 
Acesta va fi procedeul de obținere di
rectă a fierului. Din pudra metalică obți
nută in acest fel se va forma oțel de

Cinematograful în sprijinul învățămîntului
pă cu regularitate grupuri de 
elevi însoțiți de profesori.

Preocuparea actuală a Minis
terului învățământului este de a 
înzestra școlile cu aparate de 
proiecție pentru ca vizionările 
să se facă cu timpul în școală 
și filmul să fie folosit chiar în 
perioada orelor de învățămînt, 
susținînd predarea. Pînă acum, 
au fost trimise în școli 600 de 
aparate de diafilme. Pînă la 
sfîrșitul anului vor mai fi re
partizate 1.000 de aparate, iar 
în cursul anului viiitor încă 
3.000. (Agerpres) 

Pregătiri de iarnă 
în gospodării agricole colective

grajdurile și cotețele existente. 
Numai la gospodăria agricolă 
colectivă din Abram s-a cons
truit un grajd pentru adăposti- 
rea a 75 animale, un saivan 
pentru 500 oi și adăposturi pen
tru 300 porci. O mare atenție au 
dat colectiviștii din Abram șl 
asigurării necesarului de furaje 
pe timpul iernii. In gospodăriile 
agricole colective din Marghita, 
Moara de Râturi și Buduslău, 
în afară de alte furaje, colecti
viștii au mai însilozat peste 120 
tone porumb furajer.

PENTRU COPIII COLECTIVIȘTILOR

Vestită este prin părțile lașului gospodăria colectivă „1 
Mai" din Romînești. Aici, Ia cclîctivă, se poartă mare grijă 
penlru creșterea și ^lucarea copiilor. Colectiviștii din Romî- 
nești au amenajat pentru copiii lor o grădiniță sezonieră și o 
creșă unde cei mici își petrec, sub îngrijirea supraveghetoa- 
relor, timpul cît mamele lor se află la lucru

In clișeu : Un aspect de la creșa gospodăriei agricole co
lective „1 Mai' din Rominești. Foto: NICU VAS1LE

toate calitățile, prin adăugarea a diferite 
metale. Lucrul cel mai interesant este 
insă faptul că bucățile de metal obținute 
din această pulbere nu vor avea nevoie 
de nicio prelucrare suplimentară. Tehno
logii vor forma articole dorite direct din 
acest metal, cu toată precizia necesară.

12 secole de energie 
într-un singur an

In momentul de față, în U.P.S.S. ener
gia cărbunelui, a turbei, a petrolului, 
a căderilor de apă, se transformă în elec
tricitate. In fond, aceasta nu este decît 
energia solară păstrată sub diferite 
forme pe suprafața pămîntului. O legendă 
spune că niște pitici (eseau in fire de aur 
razele soarelui și păstrau țesăturile la 
adăpost de soare, in peșterile lor. Pește
rile acestea sînt astăzi minele și zăcă
mintele de petrol. Minerii și petroliștii 
extrag de aici fărime strălucitoare din 
energia solară: antracitul format din 
plantele preistorice^ petrolul format din 
minusculele animale preistorice. Energia 
căderilor de apă este și ea tot energia 
solară: căldura razelor soarelui face să 
se evapore apa, o transportă prut inter
mediul norilor șt ne reinoiește rezervele 
de apă curgătoare ale fluviilor si rîurilor

Trebuie oare să ne temem că se vor 
epuiza cindva rezervele existente de ener
gie solară ? Desigur că nu I Soarele re
varsă in fiecare an pe suprafața pămin- 
tului de zece ori mai multă energie decît 
întreaga energie păstrată în măruntaele 
pămîntului sub formă de cărbune, de pe
trol și de gaz. Dacă vom reuși să utili
zăm numai forța vîntului, (la urma ur
melor ea nu este decit aceeași energie 
solară care pune in mișcare marile mase 
de aer) am putea obține in timp de un 
an o cantitate de energie egală cu aceea 
pe care am putea-o obține din cărbunele, 
din petfolul și din gazul din lumea în
treagă intr-un răstimp de 12 secole.

Fluxul mării și oceanelor este de ase

Strada internațională
Strada internațională de care vreau 

să vă povestesc se trezește, ca oricare 
stradă, sub zorile roșiatice ale soarelui 
și din citeva în clteva ore, liniștea ei 
relativă — locuiesc acolo și copii — e 
sflșiată de țignalele locomotivelor care 
trec șuierînd în dreptul ei.

E o stradă modestă și simplă, o 
stradă plină de veselie. E veselă din 
cauza deselor țignale ale fochiștilor, 
care, cînd trec în dreptul ei, o salută; e 
veselă din cauza culorilor vii ale case
lor și mai ales din cauza numelui ei.

Nu e înscris pe nici o tăbliță. Numele 
i l-au dat locatarii: el sînt „internațio
nalii", care i-au fost nași. Iar veselia le 
vine locatarilor din mai multe motive: 
mai întîi, pentru că sînt locatari, adică 
au casele lor, case noi și încăpătoare, 
apoi, pentru că... dar de fapt toate sînt 
legate una de alta.

Să luăm de exemplu casa din mijloc, 
care încă nu-i tencuită. E a Măriei 
Dîrjan. N-o cunoașteți. V-o prezint. O 
femeie tlnără, frumoasă, sveltă, toată 
numai zîmbet. Ocupația actuală: cres
cătoare de purcei la gospodăria colec
tivă din comuna Ar chit a. Adică, colec
tivistă. Observații: colectivistă frun
tașă. Ocupația în trecut: servitoare la 
oraș (de la versta de 11 ani). Cînd n-a 
locuit tntr-o cameră de servitoare, 
Maria Dîrjan a trăit Intr-un bordei, sus 
pe deal, un bordei dărăpănat, făcut din 
pămînt, un bordei întunecos și mizer.

Casa aceea nouă de cărămidă, cu 
acoperiș de țiglă, casa aceea înaltă, cu 
ferestre largi, este a Măriei Dîrjan și a 
soțului ei, Gheorghe Dîrjan. Alături de 
casa lor e cea a lui moș T inter eseu — 
de m-ar auzi că-i spun moș, ce mai 
ceartă ar ieși! — care și-a ridicat la 
67 ani casă nouă. Mai încolo e casa 
lui Gheorghe Herman, apoi vine cea a 
lui Janoș Varga, a lui Arpad Acațoș, a 
lui Mușunoi, a lui Curki... case, multe 
case, ai căror locatari și proprietari sînt 
colectiviștii din Archita.

Toți sînt „internaționali" : Dîrjan e 
rom, Tinterescu romîn, Curki e rom, 
Varga e ungur, Herman, sas, Acatoș e 
ungur, Mușunoi e romîn... Din sutele 
de zile muncă pe care le-au făcut și 
din care a ieșit belșugul acestui an, 
din munca lor comună, au răsărit și a- 
ceste case noi, care împreună formează 
vesela „stradă internațională".

Existența ei e cunoscută doar între 
hotarele comunei, sau poate ceva mai 
departe. Dar trenurile exprese care trec 
de la Orașul Stalin spre Sighișoara și 
mai departe, spre Episcopia Bihorului, 
Budapesta și Paris, și care o salută în 
trecere cu un vesel țignal ce răsună 
peste dealurile înroșite de brumă, pot 
duce spre orașele țării și pînă departe 
în occidentul îndepărtat vestea nașterii, 
în toamna anului 1954 a acestei străzi, 
apărută din munca plină de înțelegere, 
din dragostea unora față de ceilalți, a 
unor unguri, romîni, sași și romi din- 
tr-un sat al Sighișoarei.

EVA MOLHO

menea un imens rezervor de energie. De 
două ori pe zi, după o lege eternă, valul 
puternic al fluxului pornește la asaltul 
pămîntului, ridicînd nivelul oceanului cu 
2—3 m. și in unele locuri, chiar cu 
10—17 m. Dacă s-ar izbuti să se folo
sească măcar numai a milioana parte din 
această energie, ea ar depăși cu mult 
energia tuturor fluviilor de pe glob. Hi
drotehnica viitorului va rezolva problema 
construcției centralelor care folosesc 
fluxul.

Oamenii sovietici au ajuns insă la u- 
tilizarea unei surse de energie și mai 
puternică și anume energia atomică.
Industria nucleară, energetica nucleară, 

s-a născut din fizica modernă. Energia 
reacției nucleare nu poate fi cituși de pu
țin comparată cu energia reacției chimice. 
Ea este de un milion de ori mai mare. 
In timpul unei explozii a unui kilogram 
de uraniu-235 se degajă peste 20 mi
liarde de calorii mari. Intr-o reacție chi
mică obișnuită, nu se degajă decît a 
miliarda parte din energia corespunză
toare masei respective, iar in cazul deza
gregării uraniului se degajă aproape a 
mia parte din această energie.

Energia nucleară se dezvoltă într-un 
ritm impetuos. Perspectivele utilizării e- 
nergiei atomice dau omenirii noi resurse 
energetice inepuizabile și ii deschid po
sibilități nemaiintîlnite pînă acum. Cu 
ajutorul energiei atomice, omenirea liberă 
va muta din loc lanțurile de munți. Prin 
forța exploziilor uriașe vor putea fi fo
losite imense depozite de minerale utile 
aflate in fundul munților și care in mo
mentul de față sînt inaccesibile. Energia 
atomică va permite să se sape albii noi 
pentru fluvii noi. Centrale electrice uriașe 
vor funcționa cu ajutorul energiei atomi
ce. Prima dintre ele a și intrat în func
țiune in Uniunea Sovietică. Insfîrșit, 
energia atomică va pune in funcțiune na
vele interplanetarelor pe bordul cărora 
omul viitorului va efectua fără îndoială 
călătorii in spațiul cosmic.



VEDERI DIN ȚARĂ

Teatrul de Stat din Cluj

Mai multă atenfie contractării 
și preluării animalelor contractate 

în raionul Calafat

lOrchestra fabricii FILME NOI

Cu sprijinul 
corespondenților 

voluntari
„La începutul acestui an v-am trimis o 

scnsoare în care am cerut sprijinul ziarului 
pentru a putea rezolva refacerea și consoli
darea malului de beton al canalului Bega 
în circumscripția mea electorală, ne scrie 
deputata Maria Zoidi din Timișoara. Pînă 
atunci, ne-am adresat în mal multe rînduri 
sfatului popular orășenesc, dar am fost a- 
mînați mereu.

La începutul lunii aprilie — își continuă 
scrisoarea tov. Zoidi — am primit răspun
sul ziarului prin care am fost asigurați că 
lucrările vor începe în curînd.

Astăzi, sînt nespus de bucuroasă că vă 
pot comunica că lucrările de refacere și con
solidare a canalului au fost terminate. Am 
rezolvat în felul acesta o problemă care pă
rea la început foarte grea.

iarăși vreau să vă spun că și în privința 
răspunsurilor pe care sfatul popular orășe
nesc le trimite la scrisorile și propunerile 
deputaților, situația s-a schimbat.

înainte de sezisarea noastră, răspunsurile 
veneau cu mare întîrziere, pe bucăți mici 
de hîrtie, pe care erau aruncate în grabă 
cîteva rînduri fără dată, fără semnătură. In 
ultimul timp, comitetul executiv al sfatului 
popular orășenesc, luînd măsuri, secțiile 
sfatului răspund la sezisările deputaților la 
timp, întocmind răspunsul după ce cererea 
a fost cercetată cu grijă".

★
Mai mulți cititori ai ziarului au semnalat 

redacției faptul că Ion Marin, șeful haltei 
Poiana Țapului care îndeplinește totodată și 
funcția de casier, obișnuiește să ceară »i 
să perceapă de la călători sume mai mari 
de bani decît costul real al biletelor.

Sezisarea noastră a fost îndrumată la Di
recția Regională C.F.R. București care ne-a 
răspuns arătînd că pentru abaterile săvîrșite, 
Ion Marin a fost sancționat cu retrogradarea 
în funcție de supraveghetor de încărcare și 
mutat în stația Cîmpina.---®---
„Săptămina științei bu!gare“
Peste cîteva zile Academia Republicii 

Populare Roniîne, în colaborare ou Institu
tul Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea, va organiza pentru prima oară 
la noi în țară „Săptămîna științei bulgare".

Cu acest prilej vor sosi în țară patru 
oameni de știință bulgari și an-ume: acade
micianul Sava Solov Ganovschi, secretar a! 
secției de istorie, pedagogie și filosofie din 
Academia Bulgară de Științe, academicianul 
Dimitor Petrov Onahoneț, director al Insti
tutului de Medicină Experimentală din Sofia, 
profesorul de istorie Dimltor Constantinov 
Cosev și profesorul Mincio Gheorghiev 
Popov, decanul Facultății de Construcții de 
Mașini din Sofia.

In „Săptămîna științei bulgare", delegația 
oamenilor de știință bulgari va vizita 
Institutele de Cercetări Științifice șl va 
avea întîlniri cu oamenii de știință din țara 
noastră, făcînd astfel un prețios schimb de 
experiență.

In orașele București, Cluj, Timișoara și 
Iași, cu prilejul consfătuirilor și discuțiilor 
ce vor avea loc, oaspeții bulgari vor. face 
comunicări asupra ultimelor realizări ale 
științei bulgare.

Beneficiind de însemnate avantaje din 
partea statului, un mare număr de produ
cători agricoli din raionul Calafat, au înche
iat anul acesta contracte cu organele 
O.R.A.C.A. sau cooperatiste, .pentru crește
rea și îngrășarea de animale. Astfel, colec
tiviștii din comuna Poiana Mare au con
tractat cu O.R.A.C.A. creșterea și îngrășarea 
unui număr de 11 bovine și 12 porci, iar cei 
din comuna Piscu Vechi au contractat 12 
boi, 5 viței și 23 porci. Contracte asemănă
toare au încheiat și alți producători agricoli; 
colectiviști, întovărășiți sau țărani cu gos
podării mici și mijlocii din satele raionului. 
Mulți dintre ei . îngrijind cu atenție anima
lele contractate au obținut la predarea lor 
un mare spor la greutate. Datorită acestui 
fapt ei au primit însemnate prime în bani, 
beneficiind de reduceri de cote de carne și 
cereale, precum și dreptul de a-și cumpăra 
la prețuri reduse mărfuri speciale destinate 
producătorilor ce încheie contracte pentru 
creșterea și îngrășarea de animale ca piele, 
talpă, căciuli, cojoace, precum și mărfuri 
din comerțul de întîmpinare.

Desigur că acesta este un aspect pozitjv 
al muncii desfășurate de organele O.R.A.C.A. 
și cooperatiste din raionul Calafat. El nu 
justifică însă cu nimic existența a nume
roase Și grave lipsuri ce se manifestă în 
activitatea acestor organe. Consecințele a- 
cestor lipsuri, se reflectă în: slaba reali
zare a planului de contractări, răminerea în 
urmă a preluărilor de animale contractate și 
calitatea necorespunzătoare a animalelor 
preluate. Raionul Calafat se numără prin
tre raioanele cu un șeptel dezvoltat de ani
male, avînd în felul acesta toate condițiile 
ca planul de contractări să poată fi nu nu
mai realizat, dar chiar și depășit. In reali
tate însă raionul Calafat a rămas codaș pe 
regiune în ceea ce privește realizarea pla
nului de contractări. Dacă în anumite luni 
planul de contractări a fost într-adevăr rea
lizat și chiar depășit, în altele în schimb 
procentul de realizare a fost cu totul neîn
semnat.

Acest fapt nu e decît consecința felului 
defectuos în care aparatul de achizitori, atît 
al oficiului raional de achiziționare cit și al 
cooperației, și-a dus munca. In loc să des
fășoare o activitate permanentă, susținută de 
o intensă muncă de lămurire dusă în rîndul 
producătorilor, aparatul de achizitori al celor 
două unități a dus o muncă în salturi, 'm- 
primînd întregii lui activități un caracter de 
campanie. Mulțumindu-se cu succesele ob
ținute la contractări în lunile aprilie și mai, 
el nu s-a mai preocupat în lunile următoare 
de această problemă cu același interes.

Acest sistem de muncă a făcut ca eșalo
narea planului de contractări pe trimestre, 
luni și decade să rămînă o simplă formali
tate, atît pentru cele două unități cît și pen
tru achizitorii respectivi.

O lipsă serioasă în această privință o con
stituie și slaba preocupare pentru realizarea 
planului de contractări pe sortimente. In- 
dreptîndu-și toată atenția spre contractarea 
vitelor mari, achizitorii au neglijat să acorde 
același interes și contractărilor de animale 
mici.

O vină serioasă în această privință o 
poartă și conducerea oficiului regional de 
achiziții și contractări care subapreciind a- 
cest lucru, n-a imprimat unităților în subor
dine linia îndeplinirii planului pe sortimente, 
urmărind doar realizarea lui cantitativă. Ca 
o consecință a nerealizării planului de con
tractări, a defecțiunilor existente în munca 
aparatului celor două unități însărcinate cu 
această problemă, este rămînerea în urmă a 
preluărilor de animale contractate. Deși ne 
aflăm aproape de sfîrșitul anului, în raionul 
Calafat planul preluărilor din contractări 
n-a fost realizat decît în proporție de 53 la 
sută. Ma! bine de 50 la sută din animalele 
contractate preluate nu corespund calității 
prevăzute în contracte, din care cauză con- 
tractanții respectivi n-au putut benefic:a de 
toate avantajele acordate prin Hotărîrea gu
vernului și partidului cu privire la îmbună
tățirea și dezvoltarea sistemului de contrac
tare și achiziție de animale și produse ani
male Și acest lucru nu este decît urmarea 
firească a felului cum își fac datoria achizi
torii, cum aceștia țin legătura cu producă
torii contractanți.

E vorba în primul rînd de practica dăună
toare ce se manifestă în munca achizitorilor, 
aceea de a încheia contracte prin aprecie-

rea din ochi, fără a cîntări animalele. De 
multe ori din această cauză la preluare, ani
malele contractate prezintă sporuri de greu
tate exagerate.

Aceasta duce Ia avantajarea nejustificată 
a unor producători. Așa s-a întimplat cu 
unul din boii contractați de locuitorul Gh. 
Baroi din comuna Maglavit: animalul, la 
predare, du;pă șase luni de zile, a avut un 
6por la greutate de... 210 kg.

Alteori din aceeași cauză animalele sînt 
apreciate în minus ceea ce duce de astă dată 
la dezavantajarea nejustificată a producăto
rilor. Un astfel de caz s-ai întimplat cu un 
bou al producătorului Constantin Cîrciumaru 
din comuna Tunarii Vechi: la preluare, vita 
acestuia a cîntărit cu 30 kg. mai puțin decît 
era prevăzut că avea la contractare. De alt
fel cele mai multe d'ntre animalele preluate 
din contractări nu corespund sporului de 
greutate prevăzut în contracte. Și aceasta pe 
deoparte din cauza aprecierii nejuste a achi
zitorilor, iar pe de altă parte, din cauza ne
glijențe' de care dau dovadă unii producă
tori în ceea ce privește întreținerea anima
lelor.

Desigur că și în această privință unitățile 
contractante își, au partea lor de vină, de
oarece odată cu încheierea contractelor ele 
își consideră sarcina îndeplinită, fără a mai 
urmări și îndruma pe producători asupra 
felului cum aceștia trebuie să îngrijească 
animalele contractate. De asemenea, din cau
ză că achizitorii nu țin legătura cu contra-c- 
tanții, nu le reamintesc' din timp termenul 
de predare a animalelor, lămurindu-i asupra 
obligației ce o au de a respecta termenele 
fixate, nu au fost preluate de către 
O.R.A.C.A. peste 100 bovine ale căror ter
mene de predare expiraseră în lunile octom
brie, septembrie și chiar mai dinainte.

Așa este cazul producătorului Ioana Vor
nic din orașul Calafat, care nu și-a predat 
nici pînă acum cele două bovine contractate 
cu termen de predare în luna mai a.c.

O lipsă serioasă în această privință o au 
și comitetele executive ale sfaturilor popu
lare care nu s-au preocupat de această pro
blemă, șocotind-o o sarcină exclusiv a orga
nelor O.R.A.C.A. și a organelor cooperației. 
Nerealizarea planului de contractări de ani
male și de preluări în raionul Calafat, se 
datorește defecțiunilor serioase ce se mani
festă în munca aparatului de achizitori ai 
celor două unități care au această sarcină. 
Nesocotind importanța muncii ce le-a fost 
încredințată, cei mai mulți achizitori își 
duc munca după sistemul vechilor geam- 
bași, fac promisiuni deșarte, se concurează 
între ei. Achizitorii oficiului raional de a 
chiziții și contractări cît și cei â'i coopera
ției nu-și bazează activitatea lor pe o sus
ținută muncă de lămurire în rîndurile pro
ducătorilor, pe o temeinică popularizare a 
Hotărîrii guvernului și partidului, a avan
tajelor ce decurg din această Hotărîre pen
tru contractanții de animale. Aceasta desi
gur fără a se face promisiuni demagogice 
cum au făcut unii achizitori care au promis 
o serie de avantaje neprevăzute în Hotărîre.

In același timp trebuie să se asigure con- 
tractanților primirea la timp a drepturilor de 
care beneficiază. Este de neadmis in această 
privință atitudinea conducerii O.R.A.C.A. și 
a cooperației care timp îndelungat au lipsit 
pe contractanți de posibilitatea de a-și cum
păra talpă, bumbac și alte produse la care 
au dreptul.

Vinovat de toate acestea se face însuși 
conducătorul bazei raionale O.R.A.C.A., tov. 
Ion Sandu, care a pierdut din vedere îndru
marea și controlul muncii achizitorilor. Pier- 
zîndu-și o mare parte din timp cu drumuri 
repetate la Craiova, el a scăpat de sub 
control aparatul de achizitori, a pierdut le
gătura cu celelalte organe de stat cu care 
trebuie să colaboreze.

Comitetul executiv al statului popular ra
ional care este răspunzător în aceeași mă
sură de realizarea planului de contractări 
trebuie să analizeze temeinic această situa
ție și să ia măsurile cuvenite. Același lucru 
se cere și din partea oficiului regional de 
achiziții și contractări de animale, care tre
buie să-și îndrepte mai mult atenția în ve
derea îndrumării activității ce se desfășoară 
in raionul Calafat.

C. AZOIȚII 
Corespondentul „Romîniei libere" 

în regiunea Craiova

— ——
Orchestra de chitare șl mandoline a 

fabricii „Electro-aparataj" se bucură de o 
frumoasă și meritată reputație. O curiozi
tate firească m-a îndemnat să caut să 
aflu cum a luat ființă și s-a dezvoltat 
orchestra fabricii, mîndria lucrătorilor.

In depozitul fabricii era forfota obiș
nuită din zilele de expediții. Aici am fost 
îndrumat de președintele comitetului de 
întreprindere să-l caut pe tov. Vasile 
Danielescu, de la care să aflu cîte ceva 
despre orchestră. Tov. Danielescu, — nea 
Vasilică, cum îi spun muncitorii fabricii, 
un oni mărunțel cu tâmplele puțin în
cărunțite, mi-a povestit, printre picături, 
cum a luat ființă formația și cum a reușit 
să obțină măestria și aprecierile de care 
se bucură.

...La început n-au fost decît doi-trei 
tovarăși care cîntau, uneori, la progra
mele artistice din fabrică. Cu timpul s-au 
găsit tot mai mulți iubitori de muzică. In 
felul acesta ei își petreceau timpul liber 
mai cu folos. Unii, ce-i drept, nu prea 
știau să cînte, dar în Vasile Danielescu au

1 găsit un îndrumător bun.
Oamenii care alcătuiesc orchestra au 

venit în fel diferit ca să facă parte din 
această formație spre care-i atrăgea fie 
dorința de a-și cultiva talentul, fie 
dragostea de muzică, fie și una și alta. 
Iată, de pildă, într-una din zile au venit 
la el, la magazie, Gheorghe Ene și Spiri
don Velicicu.

— Nea Vasilică, am vrea să intrăm și 
noi în orchestră...

— Bine, măi băieți, dar vă pricepeți 
voi să cîntați?... O să aveți timp?

— Lasă, nea Vasilică, n-avea mata 
grijă... De oîntat ne pricepem noi nițel și, 
om mai învăța. Cît privește despre timp, 
găsim noi... i

Cei doi au fost primiți în orchestră și ' 
chiar de a doua zi au și început să vină ( 
la repetiții. '

Prin fabrică se vorbea tot mai des des- ! 
pre noua orchestră. In zilele de repetiții 
mulți se îmbulzeau pe la ferestre să 
asculte. Mircea Paraschivoiu, unul dintre 
băieții de la magazie, venea primul la 
repetiții și era cel mai silitor dintre toți. 
Ion Butnaru, cel care se angajase să-i fie 
îndrumător, avea însă multă bătaie de cap 
cu el. In orice clipă de răgaz, Paraschi
voiu își lua mandolina și-l întreba:

— Ascultă tovarășe Butnaru, ce zici, e 
reușită partea asta?

— Nu prea. Uite aici trebuie să apeși 
pe coarde și cu pana se trage mai ușor.

' Paraschivoiu, ascultător, repeta din nou 
' melodia, pînă cînd 1 se spunea că e bine. 
1 Atunci se simțea miîndru de eforturile Iul 
i și își vedea tot mai aproape visul. Voia 
i ca într-un program artistic să fie și el 
[ măcar odată solist.

Se anunțase un nou program artistic la 
care participau echipe din întregul raion. 
Trebuia să-și dea concursul și orchestra 
fabricii.

Cînd a fost ridicată cortina, cei din 
fabrică șl-au salutat tovarășii cu aplauze 
și au tăcut apoi plini de respect cînd 
degetele au început să mîngîie coardele 
instrumentelor.

In sală se revărsau notele, săltărețe al- 
ciocîrliei, acorduri din ' sîrba lui Buică. 
melodii sovietice pline de farmec. Pe 

. fețele ascultătorilor se citea admirație și, 
înGÎntare. Muzicanții au căpătat mai mul', 
curaj, notele au inceput să se reverse mai 
pline și mai calde. Cînd au terminat, 
ropotele de aplauze au izbucnit din toate 
părțile. Ele răsplăteau ceasurile de repe
tiție, munca lor pentru însușirea măestriei 
artistice. Paraschivoiu era fericit. Pentru 
prima oară cîntase ca solist.

Cîteva zile-n șir s-a vorbit despre a- 
cest program. Mulți au venit apoi să se' 
înscrie și ei Ia repetiții, dorind fierbinte 
să facă parte din formație. Cei mai buni 
au u-rcat cu timpul pe multe scene, desfă- 
tînd cu cîntecul lor pe ascultătorii caselor 
de odihnă de la Sinaia, Predeal șj din 
alte locuri ale patriei. Oamenii orchestrei 
sînt prețuiți și respectați în fabrică și 
pentru faptul că sînt printre fruntașii pro
ducției.

Cîteodată, muncitorii recunosc la radio 
melodiile oîntate de orchestra lor, melodii 
care au fost imprimate pe discuri. Ei se 
simt tare mîndri de aceasta, știind că este 
cinstirea adusă orchestrei fabricii lor,' 
care s-a înfiripat și s-a dezvoltat sub ochii , 
lor și cu participarea lor.

M. TUDOR

„Ordinul Anna"
Comemorarea a cincizeci de ani de 1a 

moartea marelui dramaturg și scriitor A. P. 
Cehov a prilejuit o seamă de manifestări în
chinate memoriei sale. Au fost reeditate 
operele lui, pe scenele teatrelor au fost 
reluate piese din repertoriul cehovian, au 
apărut, în diferite limbi, noi traduceri din lu
crările lui Cehov. Tot cu acest prilej, conti- 
nuînd tradiția cinematografiei sovietice, care 
a .adus pînă acum pe ecran mai multe din 
operele lui Cehov — „O dramă la vînătoare", 
„Povestirea necunoscutului", „Ursul", „Jubi
leul", „Masca", „Omul în cutie” și altele, — 
studiourile din Uniunea Sovietică au realizat 
o seamă de filme artistice după povestirile și 
nuvelele : „Chibritul suedez", „Copilul nimă
nui", „Zarva" și „Ordinul Anna". Acest ultim

Anna însă, o supunere ca a el lîn fața „desti
nului" este posibilă numai cu un caracter 
slab.

Viața de familie a așa zisei „înalte socie
tăți" din orînduirea bazată pe exploatarea 
omului de către om este semnificativ pre
zentată în film. Pe soțul Annei, bunăoară, 
nu-1 interesează ce face soția lui, deși o vede 
venind de multe ori cînd se luminează de 
ziuă; principalul este ca el să capete „Ordi
nul Anna" șl să fie avansat prim referent, 
fie chiar șl prin favorurile pe care soția lui 
le-ar acorda celor sus puși.

Prezentarea lumii cehoviene nu este posi-

O scenă din film
film este realizat după nuvela cu același 
titlu. Montarea filmului și-a asumat-o regi
zorul I. Annenski, care, din 1939 pînă în 
1954, a realizat patru filme inspirate din o- 
perele lui Cehov.

Trebuie subliniat de la început că realiza
torii filmului au reușit să redea în cea mai 
mare măsură ideile nuvelei „Ordinul Anna", 
capodoperă cehoviană, profund realistă.

Faptul că o fată de 18 ani, frumoasă, inte
ligentă și serioasă, este nevoită să se vîndă, 
măritîndu-se cu un om cu mult mai în vîrstă 
ca ea, pentru a-și putea ajuta tatăl și doi 
frățiori, este o situație tipică pentru Rusia 
din timpul lui Cehov ca de altfel pentru în
treaga orânduire capitalistă, pînă în zilele 
noastre. De asemenea tipică pentru orîndui
rea capitalistă este împărțirea decorațiilor, 
a distincțiilor, nu pe bază de merite perso
nale, pentru munca depusă, ci pentru favo
ruri, pe baza unor legături de rudenie, pen
tru a răsplăti prostituarea morală și fizică 
sau alte asemenea „merite".

Pentru oricine este limpede că astfel de 
moravuri sînt simptome sigure ale putrezirii 
societății capitaliste, șl că demascîndu-le, 
filmul stirnește împotriva lor ura oamenilor 
simpli.

Ca și nuvela, filmul nu se mulțumește să 
demaște numai aceste două aspecte ale des
compunerii societății burgheze; el demască 
și biciuiește și o seamă de alte tare nu mai 
puțin adinei. Urmărind soarta Annei, asistăm 
la un nestăvilit proces de pervertire a acestei 
tinere femei. Pe sufletul ei curat se depune 
zgura frivolității, fățărniciei și indolenței, a- 
jungînd pînă acolo îneît să nu o mai intere
seze nici soarta tatălui și a fraților ei. Acesta 
este rezultatul contactului dintre Anna și „so
cietatea înaltă" țaristă. Gravitatea transfor
mării pe această linie a Annei este accentu
ată de faptul că societatea burgheză mas
chează o asemenea descompunere sufletească 
sub paravanul destul de transparent al „mon
denității". "După o expresie consacrată în eti
ca burgheză, această decădere morală a A- 
nnei ar fi calificată de „înalta societate" 
drept „intrare în lumea bună". Cazul Annei 
nu es'te desigur nici unic, nici întimplător. 
O transformare ca aceea pe care o suferă I

bilă fără redarea veridică a personajelor 
create de marele scriitor. Și în această pri- 
vință filmul înregistrează un real succes. I. 
Annenski, care este în același timp scenarist 
și regizor al filmului, cît și întregul colectiv 
oare a lucrat sub conducerea lui au înțeles 
foarte bine punctul de vedere al lui Cehov 
asupra caracterelor personajelor din nuvela 
„Ordinul Anna".

Interpretând rolul Annei, Alla Larionova 
înfățișează veridic procesul de degradare 
sufletească a personajului său, de alterare a 
frumoaselor calități sufletești ale Annei, în 
contact cu viciile societății burgheze. V. 
Viadislavski, în rolul lui Modest Alexeevici, 
soțul Annei. aduce în acțiunea filmului un 
personaj slugarnic în fața superiorilor și 
despotic cu cei mici („Acum am să hotărăsc 
soarta oamenilor", spune el după ce primește 
Ordinul Anna), meschin și hrăpăreț, vulgar 
și brutal, sub masca sa de blîndețe, adică 
așa cum l-a descris Cehov în nuvela sa.

Nu mai puțin valoroase sînt realizările lui 
A. Vertinskl (cunoscut spectatorilor noștri 
din premiera recentă, „Scanderbeg", unde a 
jucat rolul dogelui) în rolul cneazului, a lui 
A. Sașin-Nicolski (tatăl Annei), a actriței 
Belevțeva (soția cneazului) și a lui S. Metel- 
kin și P. Malțev (frații Annei).

La reușita filmului au adus o valoroasă 
contribuție pictorul Tihtiar, operatorul 
Reishof și mai ales compozitorul L. Svarț 
care a reușit cu ajutorul muzicii în care se 
îmbină teme variate, să aducă un aport efec
tiv la întregirea atmosferei în unele scene, 
mai ales în cele lipsite de dialog. Pentru a- 
ceasta compozitorul s-a folosit atît de com
poziții proprii, cît și de fragmente din mu
zica lirică a lui Cealkovski și din oîntecele 
țigănești;

Această nouă realizare cinematografică a 
Studioului „Maxim Gorki" din Moscova oferă 
publicului spectator o satisfacție deosebită, 
f.apt pentru oare filmul este și foarte mult 
apreciat.

EUGEN VLADIMIR

-------------------------------- DIN VIAȚA _NOUA_A PATRIEI ---------------------------------

La Bicaz, cu trenul lui Vanghele
La marginea orașului mi-am găsit 

un tovarăș de călătorie. Marin An
drian® avea același drum :

— Vreți să mergeți la Bicaz, m-a ‘între
bat el ?

— Da, dacă am să găsesc vreo ocazie...
Noul meu tovarăș își privi ceasul de la 

mină și zise :
— Peste un sfert de oră trece trenul lui 

Vanghele. Dacă vreți 6ă așteptați...
Am rămas să aștept. De îapt nu știam de 

Ioc despre ce tren era vorba. Nu se vedea 
pe aproape nici un drum de fier. Dar n-am 
stat prea mult și, de după colțul străzii, a 
apărut un convoi neobișnuit: un autocamion 
„Skoda", oare trăgea după el 3 remorc1 
mari.

Tovarășul meu făcu semn șoferului să o- 
prească.

— Bine măi, nea Vanghele, se poate să 
' ne lași în drum ?

— De neică, trenul e bine să-l aștepți, nu 
6ă te aștepte. Hai, urcați...

Nea Vanghele povestește

Ne-am urcat în cabină și „trenul" s-a 
pus ușor în mișcare. Din primul 
moment mi-a plăcut privirea des

chisă și vorba prietenească a lui nea Van
ghele. Mergeam, și în fața noastră se întin
dea panglica lată a șoselei care urca și 
cobora pantele line, pe lîngă apele străvezii 
și sure ale Bistriței.

— Bună șosea — zisei eu — privind oa
sele noi de pe margine.

— Dumneata zici că e bună, dar „baba" 
mea zice că e excepțională, își începu nea 
Vanghele vorba. Păi ce crezi că înainte era 
așa ? Acum 3-4 ani nu mai mult, drumul de 
la Bicaz la Piatra era curată pedeapsă... 
Numai gropi... Nea Vanghele e vorbăreț din 
fire și ca orice șofer care se respectă are 
totdeauna cu el traista cu glume și cu ne- 
sfîrșite povestiri din viața șantierului.

In legătură cu drumul de la Piatra la Bi
caz am auzit de la el o istorisire destul 
de semnificativă.

Intr-o noapte de toamnă tîrzie se zice că 
bulucise s,pre codrii Bistriței alaiul domnesc, 

cu rădvane poleite, cu căruțe încărcate cu 
buclucuri vînătorești și nenumărate bagaje. 
Pe drumul desfundat alaiul mergea în trapul 
cailor, la lumina torțelor de rășină. Podețele 
întinse peste apele clocotitorului rîu troz- 
neau și se clătinau sub povara butcilor fe
recate. Le intrarea în strîmtorile Tarcăului 
apele furioase ale rîului săltaseră podul și 
frinseseră drumul lui Vodă. Vătășe'i care 
călăreau înainte au adus stăpînului ves
tea. Unii din alai au propus să se tacă po
pas. Torentul de munte îi speriase cu urle
tul lui sălbatec, descătușat din tainele sihlei.

Stăpînul vroia să doarmă însă în patul 
său din conacul de la Broșteni. In miezul 
nopții, oamenii lui au bătut amenințători în 
ușile colibelor. S-a adunat sub ploile toam
nei cam jumătate din sat. In licărul trăzne- 
telor se deslușeau și chipuri tinere de băie- 
tani și obrazele brăzdate de ani ale bătrâni
lor. Prin vadul învîrtejit al puhoaielor, răd- 
vanele și căruțele de povară au fost purtate 
mai mult pe brațe. Cîți dintre oameni au 
rămas să doarmă somn de veci în apele reci, 
înfricoșătoare, nu mi-a spus nea Vanghele. 
...Dar, după istorisirea lui, între noi s-a lă
sat o clipă grea de tăcere. In minte stăruia 
Imaginea înfricoșătoare a nopții de groază 
și chin trăită de năpăstuiții localnici...

După un răstimp, ca și cînd ar fi cumpănit 
bine în minte, Vanghele continuă șugubăț:

— Or fi trecut ei butca lui Vodă, dar tre
nul lui Vanghele nu-1 poate duce nimeni pe 
umeri...

Intr-adevăr povara încărcată pe trenul lui 
Vanghele n-ar fi putut trece prin vad decît 
în zeci de căruțe. Pe camion și pe cele trei 
remorci era încărcătură d’ferită. Cherestea, 
cărămidă ciment, lăzi ferecate — și chiar 
o locomotivă electrică de mină. Am calcu
lat din ochi greutatea acestei încărcături și 
mi-am dat seama că ea întrece cu mult to
najul obișnuit al une' mașini de 7 tone.

— La treaba asta mă ajută și drumul — 
spuse Vanghele ghicindu-m-' parcă gîndu- 
rile. Acum am de parcurs cîțiva zeci de ki
lometri. Mai înainte mergeam prin hîrtoape, 
ca alaiul de pe drumurile lui Vodă. Drumul 
acesta face și el parte din ceea ce s-a făcut 
pînă acum pe Valea Bistriței...

Trenul lui Vanghele cetește pe un drum 

lăturalnic și după puțin timp oprește în mij
locul coloniei de la Stejarii. Clacsonează și 
dintr-o magazie uriașă se ivesc.doi tovarăși.

— Ai sosit ?
— Da, precum se vede... La ora 12,45 mă 

întorc, aveți grijă...
Nea Vanghele meșteri ceva între „tam- 

poanele" trenului său și „locomotiva" plecă 
înainte doar cu două „vagoane".

— Pînă mă întorc eu. ei o descarcă — 
zise el zîmbind. Pe celelalte două la fel le 
las pe parcurs. Cînd mă întorc le iau. In fe
lul acesta trenul lui Vanghele cîștigă timpul 
necesar pentru mai multe curse pe zi.

Marin Andriana a rămas și el odată cu 
prima remorcă.

— La întoarcere să dați și pe la mine, ne 
strigă el din urmă.

Una după alta, remorcile au fost lăsate 
la sectoarele șantierului, asemenea vagoane
lor în gări.

Intr-un tîrziu am urcat spre niște culmi 
unde nea Vanghele avea de descărcat aci mo
bilier pentru grădinița de copii.

— La tunel o să zăbovesc mai mult — îmi 
spuse el. Am de reparat ceva la filtru... Știți 
„baba" mea mai suferă cîte odată...

Mașina lui .Vanghele este unul dintre cele 
mai vechi autocamioane ale șantierului. Cu 
vreo patru ani în urmă, el a găsit-o pe bu
tuci într-un colț al garajului. Nu se încu
meta nimeni s-o repare. Vanghele Țanef, 
șoferul venit abia de cîteva zile, a repara
t-o și de atunci nu s-a mai despărțit de ea. 
Cu această mașină veche a ajuns unul din
tre șoferii fruntași ai șantierului.

Pe drumul asfaltat, trenul lui Vanghele 
este văzut de cîteva ori pe zi. El este ase
muit de mulți cu trenurile electrice ce vor 
străbate cîndva, pe sub umbrele cetinelor. 
spre culmile Dornei.

Inima șantierului

N -am să uit niciodată priveliștea nop
ților de aici. De jur împrejur te îm
presoară negurile de nepătruns ale 

codrului. Apele Bistriței oglindesc în adîncu- 

rile lor neadormite salbele aurii ale luminilor 
ce împodobesc colinele despădurite. Pe niște 
coame strălucesc ferestrele clădirilor cu etaj; 
pe toată valea rîului se revarsă cîntecul di- 
fuzoarelor. Aci este așezarea unuia din sec
toarele șantierului. Un nou cartier al Bica
zului. Mai sus apare, printre brazi, o lumină 
calmă și roșie, ca o vatră încinsă. De cînd 
a început săparea tunelului, steaua roșie ri
dicată la intrarea în adîncuri nu s-a stins ni
ciodată. Cel oare a.u atacat tăriile de piatră 
milenară au hotărît atunci ca ea să ardă 
necontenit, ca un simbol al luptei, pînă ce se 
va străpunge drumul apelor. Au hotărît ca 
lumina ei să lipsească numai atunci cînd 
tuneliștii nu-și vor dovedi bărbăția și vor 
rărnîne în urmă cu planul, Sînt cîțiva ani de 
atunci. A«emenea unei călăuze, steaua stră
lucește zi și noapte peste văi. Ea vestește 
tuturor că oamenii străpung adîncurile, bi- 
ruiesc în lupta cu miezul pămîntului.

Cimentul adus de trenul lui Vanghele este 
plămădit în fabrica de beton și este purtat 
apoi pe drumul subteran în vagoneți trași 
de locomotive electrice.

Privesc acest drum. El pătrunde drept 
și adînc în inima pămîntului. Pe lîngă 
mine trec cu viteză nenumărate trenulețe e- 
lectrice. Unele sînt încărcate cu beton și ma
terial lemnos. Acestea merg spre adînc. acolo 
de unde răzbate zgomotul înfundat al muncii. 
Altele scot afară piatra smulsă de ciocanele 
minerilor. Zi și noapte tunelul este cuprins 
de o forfotă neobișnuită.

Recunosc aci multe din cunoștințele mele. 
Mă întâlnesc cu un om înalt și voinic, ase
menea trunchiurilor uriașe de brad. NicOlae 
Mălăncioiu este unul dintre meșterii tunelului. 
Cu -patru ani în urmă el a venit aci ca sim
plu miner. A dat prima pușcătură în stîncile 
pe sub care apele vor trece spre casa turbi
nelor.

— N-a fost deloc ușor La început — poves
tește el. Tunelul de la Bicaz este o lucrare 
de o înaltă tehnicitate. Pentru a o execute a- 
veam nevoie de tuneliști în toată puterea cu- 
vintului...

Nicolae Mălăncioiu arată cum Și-a pregă

tit ajutoare de nădejde dintre tinerii țărani 
care veneau lai Bicaz să deprindă o meserie, 
6ă-și întocmească u.n rost nou în viață. In 
anii aceea, de început, pentru dragostea cu 
care el creștea meșteri pricepuți de tunele, 
a căpătat porecla de „cloșcă". Marcu Raico- 
vici, Ștefan Iuhasz, Ștefan Cristea și alți 
tuneliști fruntași eu trecut prin școala lui 
Mălăncioiu. Ei au înaintat multe sute de 
metri în inima muntelui.

— Dacă s-ar încărca în trenuri stînca 
scoasă de noi din adîncul pămîntului, 
spune zîmbind Mălăncioiu, s-ar face un tren 
lung de sute de kilometri.

In decursul acestor ani, viața lui Nicolae 
Mălăncioiu s-a schimbat asemenea așezărilor 
de pe valea Bistriței. El a devenit conducă
torul muncii în tunel. Tot aici, la Bicaz, a 
căpătat una dintre cele mai mari și mai 
scumpe calități: aceea de membru al parti
dului.

Am întâlnit în tunel oameni bine cunoscuțl 
pe întregul șantier. Alexandru Pașca, Marcu 
Raicovici, Petru Feher, Dumitru Hossu și 
alții. Ei s-au angajat să cinstească cel de al 
doilea Congres al partidului cu realizări de
osebite. Pe graficul de sub steaua cea roșie 
nu se înscriu niciodată rezultate sub normă. 
Tunelul este ca întotdeauna uriașa inimă a 
șantierului.

Așezări noi

La întoarcere am trecut și pe la ate
lierul mecanic, unde lucrează 
Marin Andriana, fostul meu to

varăș de drum Aci, el mi-a arătat cu mîn- 
drie noua lui inovație. In tunel, după cum 
se știe circulă sute de vagoneți Atelierul me
canic are de executat multe reparații. Cea 
mai grea dintre ele era, înainte, operația de 
îmbinare pe axe a roților de vagoneți. Cele 
vechi trebuiau scoase și înlocuite. Asta se 
făcea la foc și de fiecare vagonet era nevoie 
de trei ore. Marin Andriana ai construit o 
presă cu ajutorul căreia înlocuirea roților 
se face doar în cîteva minute.

— In felul acesta, spune el cu justificată 

mîtiidrie, tunelul are la timp vagoneții nece
sari. Așa venim noi, mecanicii, în ajutorul 
minerilor...

Asemenea lui Marin Andriana sînt mulți 
pe șantierul de la Bicaz. Ei știu că munca 
lor va face să apară zori noi în satele de pe 
plaiurile Moldovei.

Pe marginea drumului, străbătut zilnic de 
trenul lui Vanghele, vezi cu totul alte așe
zări decît cele de pe vremea vestitelor ala
iuri domnești.

In poiene au apărut case noi cu ferești lu
minoase, cu grădinițe de flori, în care se 
joacă copii. Lîngă apa Bistriței crește un 
cartier nou, cu blocuri albe, cu etaje, cu ma
gazine și altele. In multe case ale țăranilor 
ard azi becuri electrice, cîntă difuzoarele 
centrului de radioficare al hidrocentralei. 
Copii învață la liceul ce a luat ființă nu de 
mult în Bicaz.

Dacă stai de vorbă cu oricare dintre lo
cuitorii Bicazului te va surprinde pricepe
rea cu oare vorbesc despre calitatea filme
lor, despre piesele de teatru, despre concerte 
și altele. Ei au un teatru modern, cinema
tografe, ansambluri artistice de amatori, un 
teatru de păpuși. Bibliotecile de pe șantier 
numără cîteva zeci de mii volume și sînt 
citite de mii și mii de oameni ai muncii.

Ar fi multe de spus despre lumina tot mai 
vie ce se înfiripă pe valea Bistriței. In cei 
cîțiva ani, de cînd a început ridicarea marii 
hidrocentrale, viața oamenilor, înfățișarea 
locurilor, sînt de nerecunoscut.

*
Cu trenul lui Vanghele am ajuns din nou 

la Piatra Neamț. In centrul orașului stau și 
privesc un panou uriaș care înfățișează as
pectul viitor al văii Bistriței. După cele vă
zute, îmi dau seama că cel mai talentat pic
tor cu greu ar putea zugrăvi măreția trans
formării văilor Bicazului. Am plecat de pe 
meleagurile Bistriței cu amintirea de ne
șters a viitorului însorit, visat multe veacuri 
de oamenii simpli, care la Bicaz, înfăptu
iesc una din mărețele construcții ale socia
lismului.

TUDOR MANDA



Noi traduceri 
din literatura universală

Și 
de

în

In momentul de față, ta Editura de Stat 
?entru Literatură și Artă sînt pregătite ,pen- 
ru tipar sau în curs de traducere, alături de 

lucrările unor scriitori din țările de democra
ție populară, lucrări din literatura nordică, 
apuseană, americană, indiană și australiană.

In cursul trimestrului IV, editura va iniția 
o colecție intitulată „Meridiane", în care vor 
fi tipărite schițe și nuvele din literatura 
țărilor de democrație populară și din litera
tura progresistă a. țărilor capitaliste. Pri
mele cinci cărți care vor apare în această 
colecție vor fi: volumul de povestiri intitu
lat „Floarea de oțel" de Andre Stil, cule
gerea de schițe „Lista neagră" a cunoscu
tului scriitor Ștefan Heym, „Vine circul", 
euiprinzînd patru din cele mal reprezentative 
povestiri ele lui Albert Ma'ltz, volumul „Bă- 
trînul șef de trib" de Lessing și Cop pa-d 
„Signora coboară ta Pompei", culegere 
schițe ale unor scriitori italieni.

Piînă la sfîrșitul anului vor mai apare 
librării alte noi cărți traduse din literatura 
contemporană. Printre acestea se numără 
romanul scriitorului Dyson Garter, intitulat 
„Viitorul e cu noi", care oglindește partici
parea poporului canadian la lupta pentru 

.pace și democrație. Romanul „Putere fără 
^glorie" de Frank Hardy este primul volum 
dintr-un ciclu în care autorul demască mo
ravurile .politicienilor australieni dintre anii 
1900—1950.

Din literatura țărilor de democrație 
populară vor apare romanele „Eliberatorii" 
de Dh. S. Shuteriqi și „Satul Vedrovo" de 
A. Guliașki. „Eliberatorii" este primul ro
man din literatura, nouă a Albaniei ; acțiu
nea lui, care se desfășoară în timpul celui 
de al doilea război mondial, descrie miș
carea de rezistență împotriva ocupanților și 
înființarea Partidului Muncii . din Albania. 
In romanul „Satul Vedrovo", continuare a 
romanului „S.M.T.", apărut în anul 1953, 
scriitorul bulgar A. Guliașki prezintă luptele 
duse de țăranii muncitori din Vedrovo îm
potriva sabotajelor organizate de chfaburi și 
pentru crearea unor noi condiții de viață 
celor ce muncesc.

In primele luni ale anului viitor vor vedea 
lumina tiparului cărți traduse din literatura 
portugheză, daneză, indiană, australiană șl 
americană. Han» Ki.rk. unul dintre cei mai 
cunoisouți scriitori contemporani din Dane
marca, este autorul romanului „Banii dia
volului". Romanul, care va apare în limba 
romînă, are ca temă demascarea acțiunilor 
trădătoare ale burgheziei și ele socialMemo- 
crației de dreapta daneze in perioada ocu
pației hitleriste și după cel de al doilea 
război mondial. Romanul scriitorului portu
ghez Ferreira de Castro, intitulat „Oile 
domnului" își desfășoară acțiunea în timpul 
și imediat după terminarea celui de al doi
lea război mondial și oglindește viața de 
mizerie a muncitorilor din centrele indus
triale ale Portugaliei. Din literatura ameri
cană va apare romanul „O rază de lumină" 
de Mitchell Wilson, a cărui temă centrală o 
constituie situația oamenilor de știință din 
America de azi. Scriitoarea australiană Ka
tharine Pritchard este autoarea unei trilogii 
din care se va traduce volumul „Țara 
aurului", care redă viața unei familii austra
liene, stabilită în zona ținuturilor aurifere, 
în anii „goanei după eur" 
veacului trecut.
progresist indian Navtej, întâlnit deseori în 
paginile ziarelor și revistelor noastre, va 
figura pe coperta unui volum de nuvele, in
titulat „Trenul nu va trece", care va apare 
în cursul anului viitor.

aur", la sfîrșitul
Numele tînărulul scriitor

(Agerpres)

Emishine radiofonică 
închinată lui Aristofan

a

care

Emisiunea de duminică 21 noiembrie 
Radio-magazinului este închinată lui Aris
tofan, părintele comediei, de la moartea că
ruia se împlinesc 2400 de ani.

Rolul lui Aristofan va fi interpretat de 
V. Maximilian, artist al poporului din Re
publica Populară Romînă, alături de
își vor da concursul Radu Beligan, Grigore 
Vasiliu Birlic și Jules Cazabain, artiști eme- 
riți ai R.P.R., [aureați ai Premiului de Stat, 
Fory Eterle, laureat al Premiului de Stat,
N. Brancomir, V. Ronea, Ion Mânu, Florica 
Demion, N. Roman, George Groner și N. 
St-r-oe.

Emisiunea se va transmite la orele 14,00 pe 
programul II și la orele 20,30 pe programul I.

In cursul acestei 
săptămînl, populația 
Capitalei noastre a 
avut prilejul să facă 
cunoștință cu ansam
blul Teatrului Maghiar 
de Stat din Sf. Gheor
ghe. In fața publicului 
bucureștean s-a pre
zentat o echipă teatrală care și-a început 
activitatea și a atins o treaptă remarcabilă 
de dezvoltare artistică în anii regimului de 
democrație populară.

Teatrul Maghiar de Stat din Sf. Gheor
ghe a prezentat două piese în cursul spec
tacolelor oferite publicului bucureștean: sa
tira istorică „Ingyenelok" (Paraziții) de 
Csikv Gergely, unul dintre reprezentanții de 
seamă ai dramaturgiei progresiste ungare 
din secolul trecut, și piesa „Gyalogfecske" 
(Torent de primăvară) a talentatului scrii
tor maghiar din țara noastră, Balla Kăroly. 
Cele două piese înfățișează două epoci cu 
totul deosebite, cu oameni care se deosebesc 
radical unii de alții...

Piesa lui Csiky Gergely a fost reprezen
tată pentru prima oară în 1880 pe scena 
Teatrului Național din Budapesta. Ea 
demască în mod tăios și ou excelente efecte 
scenice, parazitismul, depravarea morală a 
societății burghezo-moșierești. Autorul face 
să se perinde pe scenă „crema" societății 
oficiale din acele vremuri.

Csiky Gergely își caracterizează persona
jele cu trăsături profunde, de aceea ele nu 
dau nici o clipă impresia de a fi niște 
simple caricaturi. Zugrăvirea multilaterală 
a personajelor prilejuește totodată autorului 
demascarea depravării, putreziciunii, 6ub 
cele mal diferite aspecte. Csiky Gergely nu se 
mulțumește nuimai cu demascarea paraziți- 
lor; el demască în .primul rind societatea 
care formează, educă, asemenea oameni.

Cunoscând piesele lui Caragiaie, esența per
sonajelor piesei lui Csiky Gergely nu-i apare 
cîtușl de puțin necunoscută spectatorului ro
mân. In piesa „O scrisoare pierdută", Aga- 
miță Dandianache ajunge deputat prin ex
ploatarea unor mici afaceri amoroase. In 
„Paraziții", Banko Beni aspiră de asemenea 
să devină deputat prin uneltirile soției sale. 
Amîndol sînt conduși de aceleași interese 
personale, de aceleași interese de clasă și 
nicidecum de binele poporului. Tipătescu 
din piesa lui iCaragiale e un ticălos tot atît 
de cinic, ca traficantul de sentimente Zăto- 
nyi Bence. Aceste asemănări demonstrează 
faptul că societatea burghezo-moșierească

NOTE

Nepricepere sau rea credință ?
Popoarele Europei trebuie să asigure 

securitatea lor colectivă I

rezer-
Ș1 pe-

Calculele făcute de unii cercetători de spe
cialitate au stabilit că chiar In condiții cos
tisitoare, prin combaterea brumelor la vița 
de vie, într-un singur an valoarea recoltei 
salvate poate acoperi cheltuielile necesare 
combaterii brumelor pe timp de 20 de ani.

Analiza condițiilor de formare a brumei 
și studierea diferitelor metode de luptă îm
potriva efectelor dăunătoare ale brumei au 
dus pe profesorul George Bujorean de la 
Institutul Agronomic din Timișoara la ela
borarea în acest scop a unei metode origi
nale. Noua metodă constă în împrăștierea de 
vapori de apă pe suprafețele amenințate 
de îngheț. Sprijinit de conducerea Institu
tului Agronomic din Timișoara și cu ajuto
rul neprecupețit al unor muncitori și tehni
cieni, prof. Bujorean a construit în anul 
1949 un aparat numit „Antibrumar nr. 1". 
Acest aparat era format dintr-un cazan de 
apă străbătut de țevi conducătoare dejlă- 
cări, un vas cu petrol și din două iz
voare de alimentare continuă cu apă . .
trol. Rezultatul folosirii acestuia în grădi
na botanică a Institutului a întrecut aștep
tările. Cu ajutorul aparatului „Antibrumar 
nr. 1“, plantele au fost ferite de îngheț 
chiar la minus 3 grade.

Rezultatele experiențelor au fost comuni
cate într-o ședință publică la Institutul A- 
gronomlc din Timișoara. După cîtva timp, 
profesorul Bujorean a trimis fostului Comitet 
de Stat pentru Tehnică, alături de alte 16 
invenții brevetate, și șase în curs de ex
perimentare, printre care schițele aparatului 
„Antibrumar nr. 1". Fără a studia temeinic 
dosarul trimis de profesorul Bujorean, tovară
șii din acest comitet au trimis pachetul înapoi 
colectivului de inovații de pe lîngă Institutul 
Agronomic din Timișoara, cu o adresă care a- 
răta ca invențiile brevetate să fie trimise mi
nisterului de resort. Acest lucru era just. 
Numai că fostul Comitet de Stat pentru Teh
nică s-a descotorosit în 
studierea celorlalte șase invenții în curs de 
experimentare între care și de „Antibrumar 
nr. 1“, deși era clar că nu era vorba de o 
invenție brevetală.

Din nou, dosarul a luat drumul Bucureștiu- 
lui. De data aceasta dosarul a fost trimis 
Ministerului Agriculturii șl Silviculturii.

Trecuse mai bine de un an. Tot așteptînd 
răspunsul diferitelor Direcții de Ia București, 
profesorul a adus serioase îmbunătățiri la 
„Antibrumarul nr. 1", construind un nou a- 
parat „Antibrumar nr. 2". „Antibrumarul 
nr. 2“, la crearea căruia a atras un colectiv 
larg de coautori, — și ale cărui schițe au 
plecat la București — prezenta avantajul că 
încălzirea apei se făcea cu ajutorul curentu
lui electric, iar funcționarea era automată

Ca urmare, în martie 1954, pe biroul Direc
ției Tehnice din Ministerul Agriculturii și 
Silviculturii se odihnea memoriul-schiță al 
aparatului „Antibrumar nr. 2“. „Altă pa
coste — și-a zis șeful serviciului de inovații, 
ing. Dorin Văleanu. Nu se astîmpără de loc 
Bujorean cu inovațiile lui 1“

Totuși trebuia făcut ceva. Și Direcția Teh
nică a găsit soluția. A trimis deodată șase a- 
drese prof. Bujorean în care amintește de in-

felul acesta și de

„Altădată să nu
Cînd un copil face vreo năzdrăvănie, pă

rinții îl ceartă cu blîndețe, iar după scurta 
întrevedere moralizatoare adaugă: „Altădată 
să nu mai faci așa!". Dacă în ce privește re
lațiile dintre părinți și copii o asemenea a- 
titudine este uneori justificată, cu totul ne
justificată este în cazul relațiilor dintre Uni
unea Raională a Cooperativelor de Consum 
Cluj și unitățile sale subordonate, Pînticeu, 
Cojocna, Suatu, unde au avut loc o seamă de 
abateri grave. La aceste cooperative au sosit 
biciclete și aparate de radio care urmau să 
fie vîndute țăranilor muncitori în schimbul 
produselor agricole, valorificate prin coopera
tivă. Numai că aceste mărfuri n-au ajuns 
la producători pentru motivul că salariații 
cooperativei și-au însușit în mod 
aceste articole. Unul dintre

nu
de

nepermis 
salariații 

cooperativei Pînticeu, Abraham Aron, 
numai că și-a însușit un aparat
radio dar l-a și vîndut unui cunoscut al său 
Ia un preț care nu este egal cu cel oficial. 
Bineînțeles că produsele agricole care se 
valorifică de cei ce doresc să cumpere pro-

---- ------------ ★ ★

Spectacolele Teatrului Maghiar de Stat din St. Bîwghe 
la București

a zămislit peste tot aceiași paraziți depra
vați, că nemernici asemănători au oprimat 
timp de multe secole și poporul maghiar, și 
pe cel rornîn. Sînt, firește, și deosebiri între 
Tipătescu și Zătonyi Ben-ce sau Dandanache 
și Banko Beni, ticăloșia lor își găsește diferi
te forme de manifestare. Dar caracterele, 
trăsăturile lor esențiale sînt aceleași.

4r
Tema și personajele piesei lui Balta Kă

roly sînt, desigur, mult mai apropiate fiecă
rui spectator. Din punctul de vedere al dez
voltării literaturii dramatice maghiare din 
R.P.R. această piesă are o deosebită însem
nătate, fiind prima în limba maghiară care 
aduce figura muncitorului înaintat, înfățișând 
unele tipuri reușite de muncitori, zugrăvite 
cu dragoste și cu mijloace de un ridicat ni
vel artistic. Piesele autorilor maghiari din 
R.P.R. scrise pînă în prezent erau axate în 
primul rînd -pe zugrăvirea vieții noi a țără
nimii muncitoare sau pe demascarea fascis
mului și exploatării capitaliste. Piesa lui 
Balia Kăroly pune una dintre cele mai arză
toare probleme ale clasei muncitoare ajunsă 
ta putere: aoeea a asigurării dezvoltării 
continue, a ridicării nivelului profesional șl 
cultural al întregii clase muheitoare. E un 
merit deosebit al piesei lui Balta Kăroly 
faptul că reușește să zugrăvească în mod au
tentic dezvoltarea unor muncitori ca Sziics, 
Agoston, Muller, Susana și alții. Sziics, bu
năoară, la începutul acțiunii este tipul mun
citorului conștiincios, care își îndeplinește 
cu regularitate norma, dar căruia nu-i pasă 
de ceilalți membri ai echipei. De-a lungul 
piesei, autorul arată îm mod autentic 
Sziics, învingând greutățile care apar în 
devine sprijinul principal, tovarășul de 
tă al comunistului Andrei Crișan.

Caracterul personajului central al 
sei, mecanicul de locomotivă comunist,
șan Andrei, este de asemenea înfățișat cu 
succes. Balta Kăroly zugrăvește în general 
cu multă căldură umanitatea muncitorului 
înaintat. In unele locuri însă, Crișan . este 
prea manierat, prea profesoral — explică și 
analizează prea mult.

Piesa lui Balla Kăroly are și lacune seri-

cum 
calc, 
lup-

pie-
Cri-

vențiile trimise cu doi ani în urmă. Griju
lie, Direcția roagă pe profesor să se intere
seze personal ce întreprindere din Timișoara 
ar putea executa aceste aparate și cît ar 
costa execuția lor. Cu privire la soarta „Anti- 
brumarului" nr. 1 și nr. 2, în respectivele a- 
drese nu se sufla nici un cuvințel.

Au trecut doi ani de cînd a fost propus 
aparatul „Antibrumar nr. 1“ și șapte luni 
de cînd au fost depuse schițele aparatului 
..Antibrumar nr. 2". Pe la sfîrșitul lunii oc
tombrie a.c., conducerea Direcției Tehnice a 
convocat în grabă o comisie care să rezolve 
cîteva propuneri în legătură cu combaterea 
brumei, printre care și dosarul profesorului 
Bujorean. Dovedind o condamnabilă nepă
sare față de propunerea profesorului Bujo
rean, conducerea Direcției Tehnice s-a în
grijit să formeze o „comisie" pe placul ei. 
Profitînd de lipsa delegatului Direcției Ge
nerale a Gospodăriilor Agricole de Stat și 
neinvitînd direcțiile productive interesate 
(Direcția Generală a Agriculturii și Direc
ția Generală a Pomiculturii și Viticulturii), 
„comisia" a rezolvat propunerea prof. Bujo
rean într-un mod cu totul necorespunzător. 
In procesul verbal întocmit și semnat de 
membrii „comisiei" se arată că „...Direcția 
Tehnică și ICAR-ul vor studia posibilitățile 
de experimentare în primăvara anului 1955, 
a combaterii brumei prin metoda folosirii va
porilor de apă. Metoda încălzirii apei prin 
curent electric este nerecomandabilă din lip
sa surselor de energie electrică...". Cu alte 
cuvinte s-a stabilit de către „comisie" să se 
verifice din nou un principiu care și-a do
vedit valabilitatea în practică.

Aceeași „comisie" a dovedit însă foarte 
multă grijă și înțelegere pentru propunerea 
Ing. Gheorghe Burcu din cadrul Direcției 
Tehnice care a prezentat un aparat bazat 
pe același principiu cu ce! propus de prof. 
Bujorean. Ciudat este că inspirația creatoa
re a acestui tovarăș a avut loc după depu
nerea dosarului de către prof. Bujorean, că
ruia îi aparține prioritatea descoperirii. Tot 
atît de ciudat este și că această „comisie" 
a hotărît ca aparatul inginerului G. Burcu să 
fie construit, principiul pe care se bazează 
ne mai necesitînd — ca în cazul prof. Bu
jorean — să fie verificat.

Conducerea Ministerului Agriculturii șl 
Silviculturii trebuie să intervină grabnic și 
să cerceteze felul în care această „comisie" 
a hotărît asupra unei propuneri care-și aș
teaptă rezolvarea de mult timp. De ase
menea, e cazul să se analizeze și atitudinea 
pe care a manifestat-o această Direcție față 
de munca unui om de știință. Este de datoria 
conducerii Ministerului Agriculturii și Silvi
culturii să ia măsuri aspre împotriva acelora 
din Direcția Tehnică care încurajează, din 
nepricepere sau cu rea credință, încercarea 
de însușire a unor invenții. Asemeni atitu
dini sînt incompatibile cu sarcinile și răs
punderea ce revin unor cadre din aparatul 
de stat.

Ing. TH. MARCAROV

care a luat aceste 
contravaloarea lor în produse agri- 
asemenea abateri să nu se mai pro-

materiale să

mai faci așa!“
dusele industriale amintite nu aveau de unde 
să se ivească, „cumpărătorii" nefiind pro
ducători.

Cu deplină „sinceritate" U.R.C.C. Cluj re
cunoaște adevărul faptelor sezisate de citi
torii noștri. Președintele Mihail Tant sem
nează o scrisoare adresată redacției în care 
se arată că „s-au luat măsuri pentru ca per
sonalul 
depună 
cole și 
ducă".

In felul acesta înțelege conducerea U.R.C.C, 
Cluj să sancționeze gravele abateri ce se 
produc la cooperativele amintite. O aseme
nea îngăduință „părintească" nu poate duce 
decît la încurajarea mai departe a unor a- 
semenea abateri. Este necesar ca Uniunea 
Regională a Cooperativelor de Consum Cluj 
să analizeze îndeaproape activitatea uniunii 
raionale, iar în cazul amintit aci să ia 
măsuri serioase, îneît manifestări de felul 
acesta într-adevăr să nu se mai repete.

★

oase, mai ales din punct de vedere dramatur
gie și din punctul de vedere al zugrăvirii 
dușmanului de clasă. Caracteristice însă pen
tru piesă sînt părțile- pozitive și nu lipsurile. 
Piesa lui Balla Kăroly mobilizează la muncă 
și luptă comună.

Ansamblul Teatrului Maghiar de Stat din 
Sf. Gheorghe s-a străduit'să redea în mod 
fidel conținutul ideologic al pieselor. Astfel, 
la punerea în scenă a piesei „Paraziții", re
gizorul Delly Ferenc, artist emerit al R.P.R., 
laureat al Premiului de Stat, a pus accentul 
pe caracterul de critică socială al satirei. Re
gizorul a aplicat just mijloacele exagerării 
conștiente, n-a renunțat la accentuarea co
micului situațiilor. în unele locuri însă a în
trecut măsura, umorul buf tăind ascuțișul 
satirei. La aceasta a contribuit și faptul că 
unii actori — mai ales Hegyessi Magda — 
au accentuat în mod exagerat partea comică 
a rolurilor lor.

Regizorul piesei „Torent de primăvară", 
Bokor Andras, a reușit să scoată in relief 
inevitabilitatea victoriei noului, să dea un 
caracter de luptă, de optimism. întregii re
prezentații. Regizorul a -realizat într-adevâr 
o atmosferă de fabrică pe scenă. Din păcate 
însă, regi-a și interpretul rolului lui Crișan 
au accentuat în mod exagerat părțile didac
ticiste ale acestui rol.

Unii membri ai ansamblului au dat o inter
pretare într-adevăr artistică, aceasta fiind cu 
atît mai mult de relevat, cu cît ei au avut 
de interpretat într-o zi o piesă satirică din 
trecut, iar în cealaltă o piesă a zilelor noas
tre. In pi-es-a Iul Csiky Gergely a-cel-ași Kirăly 
Jozsef care cu o seară înainte întruchipa pe 
comunistul Crișan, aducea în fața spectato
rilor, în rolul lui Timot Pâl, un personaj viu, 
bine conturat. Mester Andrâs a fost un Zâ- 
tonyi Bence autentic și a dat deplină satis
facție și în rolul „amatorului de popice" 
Sziics In ambele roluri a creat personaje 
bine definite. Același lucru se poate spune 
despre Voros Imre în rolurile lui Zentko și 
Mosolygo Menyhert. Tînăra actriță Lăzâr 
Erzsebet a dat dovadă de un real progres 
artistic în rolul Irenei din „Paraziții". In ro
lul ziaristei („Torent de primăvară") a a-

R. P. Ungară 
este de acord 

cu propunerile sovietice
MOSCOVA 18 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 18 noiembrie a.c., Ambasada 
Republicii Populare Ungare la Moscova a 
remis Ministerului Afacerilor Externe al 
U.R.S.S. răspunsul guvernului R.P. Ungare 
la nota guvernului sovietic din 13 noiem
brie a.c.

In nota de răspuns se spune printre alte
le:

Poporul ungar, alături de popoarele iu
bitoare de. pace1 din întreaga lume, a salutat 
cu însuflețire șj speranță propunerile pre
zentate de Uniunea Sovietică la conferința 
de la Berlin cu privire la încheierea unu' 
tratat de securitate colectivă în Europa. Ini
țiativa de pace și .propunerile Uniumi So
vietice îndreptate spre reglementarea .pro
blemei germane și a altor probleme au fă
cut din nou să crească posibilitatea asigu
rării unei păci trainice și au contribuit în 
mare măsură la slăbirea încordării interna
ționale.

După părerea guvernului ungar — se 
spune în continuare în răspunsul guvernulm 
R. P. Ungare — traducerea în viață a acor
durilor de la Londra și Paris ar duce la re
învierea militarismului german, ar face să 
crească primejdia unui nou război, ar în
greuna reglementarea .problemelor europene 
litigioase, în primul rînd a problemei ger
mane, ar crea piedici în calea dezvoltării 
statelor europene. Statele iubitoare de pace 
nu pot privi aceasta cu brațele încrucișate.

Din această cauză guvernul ungar, în 
deplină înțelegere cu Uniunea Sovietică, 
cons:deră necesar și urgent ca popoarele 
europene să înceapă tratative în scopul în
lăturării primejdiei care le amenință, șl în 
interesul popoarelor mari și mici, pentruca 
în locul cursei înarmărilor să creeze un sis
tem de securitate colectivă în Europa.

Guvernul Republicii Populare Ungare ac
ceptă invitația guvernului Uniunii Republi
cilor Sovietice Socialiste șl este gata să la 
parte la conferința convocată pentru 29 no
iembrie la Moscova sau Paris ca pr'n par
ticiparea sa activă să contribuie la atinge
rea țelului comun al popoarelor europene — 
pacea.

Cercuri largi 
ale opiniei publice franceze 

susțin ideea tratativelor
PARIS 19 (Agerpres). — Ziarul „Libera

tion" publică o declarație a fostului minis
tru D’Astier de la Vlgerle (Uniunea repu
blicanilor progresiști), deputat în Adunarea 
Națională, care demască caracterul fățarnic 
al afirmațiilor făcute de adopții înarmării 
revanșarzilor de la Bonn, cum că s-ar pu
tea trece la tratative cu privire la securi
tatea colectivă pe întreaga Europă numai 
după ratificarea acordurilor de la Londra și 
Paris.

„Men-des-France și unii oameni politici — 
declară D’Astier de la Vigeri-e — fac un 
joc primejdios, afirmind că după ratificarea 
acestor acorduri, înarmarea Germaniei ar 
putea fi amînată, dacă nu împiedicată... As
tăzi, avem de ales : fie să facem un pas ho- 
tărîtor în direcția asigurării securității, fie 
să promovăm politica creării de blocuri și 
cursei înarmărilor. Este necesar să se facă 
totul pentru ca să obținem respingerea acor
durilor, care legalizează înarmarea Germa
niei occidentale și pot duce la o situație ire
parabilă".

In sprijinul propunerilor sovietice cu pri
vire la rezolvarea problemei germane pe ca
lea ducerii de tratative internaționale snau 
pronunțat un grup de socialiști de seamă 
din orașul Pointe (departamentul Loire), 
consiliul general al departamentului Vau- 
cluse, din care fac parte comuniști, radicali, 
gaulliști, socialiști, independenți, un mare 
grup de primari din departamentul Sena și 
mulți alții.

★
BERNA 19 (Agerpres). —
In relatările corespondenților din Paris 

ai ziarelor elvețiene „Național Zeitung" 
„Journal de Geneve", se subliniază că în 
Adunarea Națională a Franței sînt denutati 
care, -deși ia-u cuvîntu-i în favoarea ratificării 
acordurilor de la Paris, ar dori ca înainte 
de aceasta să fie convocată o conferință cu 

I U.R.S.S.

vut însă mai multe 
scene convenționale. 
Mâthe Istvân în Ben
ko Beni („Paraziții") 
a reușit să scoată în 
evidență nu numai în
gâmfarea mărginită a 
personajului, dar și de
pravarea, carierismul 

și aroganța sa. In directorul Bagdi din piesa 
lui Balla Kăroly el a dat î-nsă o realizare 
mediocră, fapt care de altfel se datorește și 
posibilităților mai reduse oferite de autor. 
Hegyessi Magda a fost autentică în 
rolul soției lui Crișan, în pi-es-a 
„Paraziții" însă a utilizat tonuri prea țipă
toare. Trebuie menționată dicțiunea simplă, 
frumoasă și jocul sobru al lui Bokor Ilona în 
rolul soției lui Costea și al Borcsei. Forrai 
Ferenc și Bird Levente au reușit cu puține 
cuvinte să de-a imagini vii în rolurile Ordas 
(„Paraziții") și Muller („Torent de primă
vară"), Klimdczi („Paraziții") și Fierea 
(„Torent de primăvară").

Se înțelege că în cadrul unui articol n-u 'ne 
putem ocupa de fiecare interpretare în par
te Merită însă să fie relevate, unele ca : 
Kovăcs Kato (Elsa în „Paraziții"), Takăcs 
Anna (Suzana din „Torent de primăvară"), 
Lavotta Kăroly (în rolul lui Dacvas Kăro
ly, tînărul jurist din „Paraziții"), Pa-pp 
Anna șl Berko Gyorgy (soții Tulipân din 
„Paraziții"), Vadăs Zoltăn, Lelkes Găbo.r și 
Darvas Dezso (în piesa „Torent de primă
vară").

Actorii Teatrului Maghiar de Stat din Sf 
Gheorghe depun eforturi ca să scoată în evi
dență în mod fidel fondul de idei al pieselor 
prezentate să aducă pe scenă eroi vii și bine 
zugrăviți. Nu se poate spune că teatrul a 
reușit să se debaraseze de anumite soluții 
convenț'onale, dar tendințele juste au dus și 
pînă acum la o serie de rezultate poziti-ve. In 
cursul celor aproape șapte ani de existență, 
ansamblul a dat dovadă de o dezvoltare per
manentă, atît în ce privește creșterea actori
lor. cît și munca lor colectivă.

Ar fi de dorit ca după exemplul Teatrului 
Secuiesc de Stat din Tg. Mureș și al Teatru
lui Maghiar de Stat din Sf. Gheorghe — și 
celelalte teatre maghiare de stat să prezinte 
cele mai bune piese ale lor în Capitală, con
tribuind astfel la adîncirea continuă a legă
turilor de prietenie între poporul rornîn 
minoritățile naționale din patria noastră.

ARPAD PALL

și

Guvernul R. D. Germane este gata să participe 
la conferința convocată pentru 29 noiembrie

BERLIN 19 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : In ședința din 19 noiembrie a Camerei 
Populare a R. D. Germane, primul ministru 
al R. D. Germane, Otto Grotewohl, a făcut 
o declarație in numele guvernului în cane a 
comunicat că în dimineața zilei de 19 noiem
brie ambasadorul Republicii Democrate Ger
mane la Moscova a remis guvernului sovietic 
următoarea notă de răspuns a guvernului 
Republicii Democrate Germane :

„Guvernul Republicii Democrate Germane 
are onoarea să confirme Guvernului Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste primirea 
Notei înmânată la 13 noiembrie 1954 amba
sadorului Republicii Democrate Germane la 
Moscova și să comunice că după studierea 
Notei, Guvernul Republicii Democrate Ger
mane a ajuns la următoarea concluzie :

Acordurile cu privire la Germania occi
dentală, care au fost semnate la Paris, sînt 
diametral opuse acordurilor internaționale 
existente cu privire la Germania și sînt în 
.profundă contradicție cu adevăratele interese 
naționale ale poporului german, a cărui cea 
m.ai fierbinte dorință este unificarea patriei 
sale. Restabilirea unității Germaniei pe o 
bază democratică care reprezintă chezășia 
micșorării încordării în Europa va deveni 
cu neputință pentru un timp îndelungat dacă 
vor fi realizate acordurile de la Londra și 
Paris care prevăd refacerea militarismului

Poporul cehoslovac sprijină politica de apărare a păcii
PRAG A 19 (Agerpres). — Ce-teka trans

mite: La 18 noiembrie a avut loc în Sal-a 
Spaniolă a Hra-dului din Praga o conferință 
a Frontului național, convocată de Comite
tul Central al Frontului Național în 
sprijinul propunerilor Uniunii Sovietice în
dreptate spre apărarea securității popoarelor 
europene.

La Hradul din Praga s-au întrunit 2.000 
conducători și activiști ai tuturor partidelor 
politice și organizațiilor obștești de masă, 
care fac parte din Frontul Național și oare 
reprezintă toate păturile populației din Re
publica Cehoslovacă.

Vaclav David, ministrul Afacerilor Externe 
al Republicii Cehoslovace, a rostit o cuvîn- 
tare consacrată notei adresată de guvernul 
sovietic guvernelor țărilor europene și 
S.U.A.

Partici-panțil la consfătuire au ascultat apoi 
cuvîntarea rostită de președintele republicii, 
Antonin Zapotocky, care a subliniat marele 
rol al Uniunii Sovietice în lupta -pentru pace 
și fericirea popoarelor.

In încheiere, participant! i 10 conferința 
Frontului Național au adoptat în unanimi
tate un apel către -poporul cehoslovac și către 
toți acei cărora le este scumpă pacea șl se
curitatea popoarelor, în care se apune:

Răspunsul guvernului finlandez
MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 19 noiembrie legația Finlandei la 
Moscova a adresat Ministerului Afacerilor 
Externe al U.R.S.S. următorul răspuns al 
guvernului Finlandei la nota sovietică din 
13 noiembrie 1954 :

„Legația Finlandei își exprimă respectul 
față de Ministerul Afacerilor Externe al Uni
unii Republicilor Sovietice Socialiste șl ca 
răspuns la nota Guvernului U.R.S.S. din 13 
noiembrie 1954, din însărcinarea Guvernului 
Finlandei, are cinstea de a comunica urmă
toarele :

Guvernul Finlandei salută cu satisfacție 
fiecare inițiativă și măsură îndreptate spre 
consolidarea păcii internaționale. De aceea 
el nu poate să nu aibă o atitudine pozitivă 
față de convotarea conferinței propusă de 
Guvernul U.R.S.S.

Guvernul Finlandei este gata să examine
ze într-un sens pozitiv' propunerea cuprinsă 
în Nota Guvernului U.R.S.S. privitoare ta 
asigurarea păcii în Europa, conform scopu
rilor și principiilor Organizației Națiunilor 
Unite, prin crearea unui s's-tem general euro
pean de securitate bazat pe participarea la 
acest sistem a tuturor statelor — atît mari 
cît și mici, indiferent de orînduirea lor so
cială și de stat.

Pornind de la acest punct de vedere, Gu
vernul Finlandei declară că este gata să ia

Puterile occidentale exercită
și statelor neutre

NEW YORK 19 (Agerpres). — TASS 
transmite: După cum reiese dintr-o știre a 
corespondentului din Londra al ziarului 
„New York Herald Tribune", Statele Unite, 
Anglia și Franța au trimis la 17 noiembrie 
telegrame din Londra aliaților lor occidentali

Impolriva reînarmarii

Ligia Macovei
Artistă emerită a R.P.R., 

laureată a Premiului de Stat

și excepțional de 
sovietic 

de

Poporul nostru, care 
susține cu însuflețire 
orice acțiune între
prinsă pe linia întăririi 
păcii, a avut prilejul 
zilele acestea să salute 
cu nespusă bucurie o nouă 
importantă inițiativă a guvernului 
menită să ducă la crearea unui sistem 
securitate colectivă în Europa și la înlătura
rea marji primejdii pe care o reprezintă 
reînvierea militarismului german. ■

Antrenați în lupta pentru construirea unei 
vieți fericite, oamenii muncii din țara noas
tră urmăresc cu deosebită atenție desfășura
rea principalelor evenimente pe arena inter
națională. Ei nu au putut rămîne nepăsă
tori față de cele petrecute recent la Londra 
și Paris unde puterile occidentale, trecînd 
peste voința popoarelor, au luat o serie de 
hotărîri avînd drept scop urgentarea înarmă
rii Germaniei occidentale șl accentuarea 
scindării Europei în grupări militare de state 
opuse altor state. Asemenea hotărîri consti
tuie o gravă amenințare la adresa păcii și 
securității popoarelor europene care nu odată 
au avut de suferit din cauza politicii expan
sioniste a militariștilor germani. Dacă oa
menii politici din Occident încearcă astăzi 
să reînvie wehrmachtul agresiv, nesocotind 
experiența amară a trecutului, popoarele n-au 
uitat și nu vor uita niciodată că numai în 
cursul celui de al doilea război mondial, dez
lănțuit de Germania hitlerlstă, au căzut 32 
milioane de soldați, că alți aproape 
milioane au fost răniți sau mutilați, 
milioane de oameni pașnici și-au găsit 
tea în lagărele de concentrare fasciste. 

30 de 
că 26 
moar-

în Germania occidentală. Guvernul Republicii 
Democrate Germane declară că nu mai poate 
fi tergiversată înfăptuirea revendicării insis
tente a tuturor germanilor — unificarea pa
triei lor.

Includerea Germaniei occidentale în gru
pările militare ale unor state, îndreptate îm
potriva altor state, amenință în modul cel 
mai grav pacea în Europa. Guvernul Republi
cii Democrate Germane consideră că numai 
un sistem de securitate colectivă, la care să 
participe toate statele europene, va contribui 
ia unificarea grabnică a Germaniei, va înlă
tura primejdia unui război în Europa și va 
aduce micșorarea încordării în Europa. Din 
acest motiv, huvernul Republicii Democrate 
Germane salută propunerea făcută de Uniu
nea Republicilor Sovietice. Socialiste în Nota 
sa din 13 noiembrie 1954 cu privire la ținerea 
la 29 noiembrie 1954 la Moscova sau Paris a 
unei conferințe a tuturor statelor europene și 
a S.U.A., la care să participe un observator 
din partea Republicii Populare Chineze și în 
cadrul căreia urmează să fie examinată pro
blema creării unui sistem de securitate co
lectivă în Europa.

Guvernul Republicii Democrate Germane 
are onoarea să comunice Guvernului Uniunii 
Republicilor Sovietice Socialiste că este gata 
să-și trimită reprezentanții la conferința pro
pusă pentru 29 noiembrie".

Salutăm din toată inima propunerile paș
nice ale Uniunii Sovietice. Nu planuri de 
creare de blocuri militare ale unor state în
dreptate împotriva, altora, lucru pe care îl 
urmăresc cu atîta perseverență inițiatorii a- 
cordu-rilor de la Londra șl Paris, ci coexi
stența pașnică și prietenească — iată calea 
care corespunde intereselor vitale ale po
poarelor europene. Pe aceea, cerem cu hotă- 
rîre și cu drept deplin ca la 29 noiembrie 
să înceapă tratative cu privire la securitatea 
colectivă în Europa, pe baza propunerilor 
expuse în nota sovietică adresată guverne
lor țărilor europene și S.U.A. In această 
chestiune sîntem în asentimentul tuturor oa. 
menilor iubitori de pace din lumea întreagă.

In cazul ratificării acordurilor de ta Lon
dra și Paris, în cazul reînvierii wehrmachtu- 
1-ui nazist, vom acorda guvernului nostru 
sprijin deplin la înfăptuirea măsurilor nece
sare pentru asigurarea libertății și indepen
denței patriei noastre. Popoarele europene 
Iubitoare de pace dispun de suficientă forță 
pentru a se apăra de planuri agresive. Cre
dem totuși că reprezentanții tuturor țărilor 
europene vor începe tratative comune în in
teresul păcii în Europa și în lumea întreagă.

menționată

știre a a- 
că asupra

.participa la 
propusă de

Virolainen, 
declarat că 

recomandat lui 
Departamentul de 

Sov ie

parte la conferința comună a statelor invita
te, care să se desfășoare pe baza 
în paragraful anterior".

★
HELSINKI 19 (Agerpres).
Presa finlandeză publicat o 

genției Reuter, din care reiese 
lui Nykopp, trimisul Finlandei la Washing
ton, au fost exercitate presiuni dim partea 
Departamentului de stat al S.U.A. pentru a 
sili Finlanda să renunțe de a 
conferința pe întreaga Europă 
Uniunea Sovietică.

In legătură cu această știre, 
ministrul Afacerilor Externe, a 
guvernul Finlandei nu l-a 
Nykoip.p să discute la 
stat al S.U.A. despre nota Uniunii 
tice,

Ziarul 
landa în 
germană 
arată că 
de problema germană fie chiar și pentru 
faptul 
tenie, 
1948 
tuală

Ziarul subliniază că „nu putem avea o a- 
titudine pasivă" față de problema germană.

„Vasabtadet", oare apare în Fin- 
limba suedeză, examinînd problema 
și nota sovietică din 13 noiembrie, 
Finlanda nu este indiferentă ‘ață

că acordul sovieto-finlan-dez de prie- 
colabonare și asistență mutuală din 
prevede împotrivirea față de o e-ven- 
agresiune din partea Germaniei.

presiuni asupra aliaților lor

și țărilor europene neutre în care le cer să 
respingă propunerea Uniunii Sovietice cu 
privire la convocarea la 29 noiembrie a unei 
conferințe generale pe întreaga Europă, 
pentru discutarea problemei creării unui sis
tem de securitate colectivă.

militarismului german
Poporul nostru, la 

rîndul său, a căzut vic
timă de două ori ace
luiași militarism ger
man. 'ar pierderile sale 
în vieți omenești și

bunuri materiale au fost enorme. Din aceas
tă cauză noile pregătiri militare etectuate în 
republica de la Bonn, sub egida puterilor oc
cidentale, provoacă indignarea poporului 
nostru, că a tuturor popoarelor. Poporul nos
tru nu poate să nu vadă că în condițiile ac
tuale de dezvoltare a tehnicii, existența unei 
armate germane refăcute — posesoare în a- 
celași timp a armei atomice — mărește și 
mai mult primejdia unui război atomic dis
trugător în Europa.

In lupta sa împotriva reînvierii militaris
mului german, poporul nostru a primit un 
puternic imbold prin nota sovietică din 13 
noiembrie a-.c. Atrăgîhd din nou atenția asu
pra marii primejdii care o reprezintă înar
marea Germaniei occidentale pe baza acor
durilor de la Paris, nota sovietică indică 
singura cale justă pentru asigurarea păcii: 
crearea unui sistem de securitate colectivă în 
Europa cu participarea tuturor statelor euro
pene, Indiferent de orînduirea lor socială șl 
de stat. Urmărirea unei asemenea căi ar 
duce totodată la rezolvarea problemei ger
mane, la crearea unei Germanii unite, demo
cratice și iubitoare de pace, care n-ar mai 
constitui o primejdie pentru celelalte popoa
re. Faptul că guvernul sovietic propune tine
rea unei conferințe europene la sfîrșitul lunii 
noiembrie care să discute aceste arzătoare 
probleme dovedește cu putere dorința sa de 
a înlătura primejdia unui nou război. Iată 
de ce poporul rornîn sprijină din to’tă inima 
noua inițiativă sovietică, în scopul asigurării 
păcii.



Sesiunea Consiliului Mondial al Păcii
Rapoartele despre „Colaborarea tuturor țărilor Europei în vederea 

asigurării securității colective'1
STOCKHOLM 19 (Agerpres). — TASS 

transmite: In prima ședință a Consiliului 
Mondial al Păcii care s-a deschis la 18 
noiembrie la Stockholm, senatorul AMBRO- 
GIO DONINI, profesor la Universitatea din 
Roma și GILBERT DE CHAMBRUN, depu
tat în parlamentul francez, au prezentat 
rapoarte la primul punct de pe ordinea de 
zi ,,Colaborarea tuturor țărilor Europei în 
vederea asigurării securității colective".

La începutul raportului său, Donini a 
scos în evidență cauzele slăbirii încordării 
în situația Internațională care s-au constatat 
în ultima vreme, și a subliniat că succesul 
conferinței de la Geneva a creat noi pre
mize pentru soluționarea cu succes a altor 
probleme internaționale litigioase care își 
așteaptă rezolvarea.

Aceste noi perspective ele păcii șî colabo
rării îm Europa, a continuat Donini, au de
venit și mai mari în urma respingerii tra
tatului „comunității defensive europene" de 
către Adunarea Națională franceză.

Donini a trecut apoi la acordurile de la 
Londra și Paris cu privire Ia înarmarea 
Germaniei occidentale, subliniind că ele au 
un scop foarte bine precizat. Aceste acorduri, 
a spus Donini, urmăresc să consolideze dez
membrarea Europei și a Germaniei, 6ă înar
meze Germania occidentală Și să creeze pe
ricolul exterminării popoarelor și distru
gerii civilizației prin arma atomică. Donini a 
subliniat „absurditatea din punct de ve
dere diplomatic și politic" a faptului că în 
acordurile amintite sînt reproduse cîteva 
clauze din tratatul „comunității defensive 
europene" care a fost respins de poporul și 
parlamentul Franței. Referindu-se la proto
colul care stabilește efectivele armatelor în 
curs de creare și care vor fi puse la dispo
ziția comandamentului atlantic de către 
țările participante la noua „Uniune a Eu
ropei occidentale", Donini a subliniat că a- 
cordurile de la Londra și Paris duc la ame
stecul străin în rezolvarea celor mai deli
cate și complicate probleme din viața in
ternă a țărilor. Este suficient să arătăm că 
generalul Griinther, comandantul șef al for
țelor armate ale Uniunii Atlanticului, va 
primi comanda forțelor armate ale „Uniunii 
Europei occidentale".

Acordurile, tratatele și protocolurile de la 
Londra și Paris, a continuat Donini, sînt 
prezentate spre aprobare parlamentelor țări
lor interesate. Se vorbește despre graba cu 
care guvernele acestor țări caută să obțină 
ratificarea acestor acorduri. Această grabă 
nu corespunde însă posibilităților reale. Este 
greșit să se creadă că această ratificare este 
inevitabilă, că ea nu poate fi evitată. Ne- 
hotărîri și șovăieli se observă în Franța, 
Italia și chiar în, Germania, în sinul coaliției 
lui Adenauer și în rînduri'.e social-democna- 
ților.

Eu cred că aceste ezitări au influențat și 
asupra rezultatelor recentelor alegeri din 
S.U.A. Victoria forțelor populare în lupta 
pentru pace este; posibilă și acest lucru este 
dovedit de lupta (împotriva „comunității de
fensive europene*?. Ea este determinată de 
posibilitatea luptej împotriva scindării Euro
pei, împotriva înarmării Germaniei, împo

STOCKHOLM 19\ (Agerpres). — TASS 
transmite: După raportul Iul Gilbert de 
Chambrun, a rosfpt o cuvîntare THEA 
ARNOLD, reprezentanta Germaniei occiden
tale.

Germanii dintGermania occidentală, a sub
liniat ea, devin din ce în ce mai conștienți 
de faptul că acordurile’ de la Paris amenință 
pacea și securitatea EȘuropei, că ele duc la 
cursa înarmărilor ,și 'la dezlănțuirea unui 
nou război. Thea AcnoȘd a citat o serie de 
exemple care ilustrează lupta populației din 
Germania occidentală împotriva remllita- 
rizării. La 7 noiembrie, a spus ea, în cadrul 
dezbaterilor din Bundestag, social-democrații 
s-au pronunțat împotriva înarmării Germa
niei, pentru politica tratativelor, pentru 
crearea unui sistem de' ^se'curltate colectivă 
în Europa. Congresul af, 111-lea al sindica
telor vest-germane, care, a avut loc la 
Frankfurt pe Main, s-a situat pe aceeași 
poziție. In numeie celor 6^500.000 de membri 
ai sindicatelor, Congresul? a condamnat poli
tica de înarmare.

In încheiere, Arnold a dart citire telegra
mei de salut trimisă sesiunii de către 
Wilhelm Elfes, membru in Consiliul Mondial 
al Păcii, căruia guvernul Germaniei occi
dentale i-a refuzat viza de iești re din țară.

In ședința din seara zilei de 18 noiem
brie, au continuat discuțiile pe marginea ra
poartelor prezentate de A. Donini și G. de 
Chambrun la primul punct de pe ordinea de 
zi cu privire la securitatea colectivă în 
Europa.

GORDON SHAFFER (Anglia) a arătat 
că popoarele din Europa intensifică lupta 
împotriva restabilirii militarismului german. 
In cei patru ani care s-au scurs de la

Manteuffel și Kesselring 
dau interviuri...

BONN 19 (Agerpres). — In ultima vre
me, zarele vest-europene au publicat decla
rațiile unor foști ofițeri superiori ai wehr- 
niachtului hitlerist care pun în adevărata 
lor lumină . perspectivele primejdioase ale 
reînvierii militarismului’ revanșard în Ger
mania occidentală.

Astfel, într-un interviu acordat agenției 
United Press, fostul general hitlerist Man
teuffel, unul dintre comandanții blindatelor 
wehrmachtului și actual deputat al Bundes- 
tagului din Germania occidentală, a cerut 
ca pe lingă cele 12 divizii prevăzute prin 
acordul de la Paris să se creeze puternice 
unități înarmate care să cuprindă pînă la 
2.500.000 oameni. „Membrii acestei „gărzi 
naționale" germane, a precizat Manteuffel, 
vor trebui să fie instruiți în fiecare an, să 
poarte uniforme șl să fie echipați cu cele 
mai moderne arme." Manteuffel a subliniat 
că astfel de forțe militare pot fi create în 
virtutea prevederilor celui de al doilea pro
tocol anexat tratatului de la Bruxelles la 
conferința de la Paris.

O declarație cu caracter similar a făcut 
și fostul feldmareșal hitlerist Kesselring, 
condamnat la moarte pentru asasinate în 
masă și amnistiat în 1952.

Intr-un interviu acordat la Londra, R. Kes
selring a arătat că noua armată vest-ger- 
mană trebuie să cuprindă în primul rînd ve
terani naziști S S. deoarece „aceștia au fost 
de cea mai bună rasă germană". In conti
nuare Kesselring și-a exprimat regretul că 
„tineretul german a pierdut tradiția sa mi- 
litaristă și că în consecință el trebuie re
educat în acest spirit". Referindu-se la cel 
de a! doilea război, Kesselring și-a expri
mat părerea de rău că nu s-au făcut în mă
sură suficientă pregătirile necesare pentru 
invadarea Angliei în 1940. 

triva cursei înarmărilor și pentru asigura
rea securității colective în Europa.

Nota guvernului sovietic din 13 noiembrie 
a.c. propune să se convoace la 29 noiembrie 
la Paris sau la Moscova o conferință a tu
turor țărilor europene cu participarea S U.A„ 
și la care Republica Populară Chineză să 
participe în calitate de observator. Această 
notă a avut un larg răsunet în rîndurile opi
niei publice din toate țările. Ea prezintă baza 
concretă pe care să fio examinată la această 
sesiune problema securității colective, a uni
tății și păcii în Europa.

Problema centrală a actualei, sesiuni tre
buie să fie problema păcii și securității în 
Europa, deoarece de rezolvarea ei depind 
toate celelalte probleme. Nu se poate sta la 
o parte și urmări mersul evenimentelor ca 
simplu spectator. Nu se poate lăsa nimic pe 
seama hazardului. Trebuie dusă lupta pentru 
tratative.

In această luptă pentru crearea unui sistem 
de securitate colectivă trebuie mobilizate nu 
numai forțele mișcării partizanilor păcii, ci 
și toate ace'.e forțe care sînt gata să sprijine 
această luptă.

Toate foițele din toate țările trebuie mobi
lizate în lupta pentru crearea unui sistem 
de securitate colectivă In Europa, pentru re
glementarea pașnică a problemei germane-

★
In raportul său Gilbert de Chambrun, de

putat în parlamentul francez, s-a referit la 
unele aspecte ale problemei germane și a 
vorbit despre lupta poporului francez împo
triva tratatului cu privire ia „comunitatea 
defensivă europeană". El a spus că încheie
rea acordurilor de la Londra și Paris după 
eșecul acestui tratat a produs o dezamăgire, 
deoarece ele sînt contrare profundelor năzu
ințe spre pace ale popoarelor, care nu pot 
concepe ca acordurile să fie ratificate înainte 
să fi avut loc tratative generale, care să per
mită rezolvarea problemei germane.

Vorbitorul a menționat că in esență acor
durile de la Londra și Paris nu se deosebesc 
de „comunitatea defensivă europeană" și re
prezintă aceeași primejdie ca și tratatul re
feritor la C.D.E.

Pături largi ale opiniei publice franceze, a 
spus de Chambrun, nu-și fac nici o iluzie în 
această privință. Diferite organizații obștești 
și sindicale s-au pronunțat de îndată împo
triva acordurilor de la Londra și Paris, care 
duc la înarmarea Germanici occidentale, îm
potriva cărora ele au luptat

Dimpotrivă, atunci cînd se arată cercurilor 
oficiale primejdia pe care o reprezintă aceste 
documente, ele aduc argumente neașteptate 
Printre altele, ele afirmă că Guvernul Sovie
tic se pronunță împotriva acordurilor de la 
Londra și Paris, chipurile, numai „de formă", 
dar că în realitate vrînd nevrî.id el va con
simți la ele. Ele afirmă că tratativele cu Gu
vernul Sovietic ar pntea fi duse numai „de 
pe poziții de forță" și în consecință, spun ei, 
trebuie ratificate acordurile cu privire la în
armarea Germaniei occidentale pentru a duce 
apoi tratative cu Uniunea Sovietică.

In felul acesta, se propun în prezent două 
posibilități: tratative înainte sau tratative 
după ratificare. Este absolut evident că dacă 
tratativele ar avea loc înaintea discuțiilor 

Cuvîntul reprezentanților popoarelor
propunerea primei variante a reînvieri! ar
matei vest-germane, lupta împotriva renaș
terii militarismului germen a luat o am
ploare uriașă.

Popoarele din Europa șl în primul rînd 
poporul german, spun mi'.itariștilor: „Fără 
noi”. Patrioții din Anglia protestează 
împotriva unei politici în urma căreia țara 
și securitatea ei ar fi puse la cheremul 
foștilor generali hitleriști.

Infierînd planurile de înarmare a Ger
maniei, Shaffer a spus : Alternativa la pla
nurile generalilor hitleriști este o Germanie 
unită. Alternativa la noul wehrmăcht este 
securitatea colectivă în Europa. Dacă 
fiecare dintre noi își va tace datoria, vom 
obține fără nici o îndoială victoria.

Reprezentantul japonez, MAȚUMOTO, a 
subliniat că atît acordurile de la Londra și 
Paris, cît și blocul militar din Asia de sud- 
est amenință pacea, deoarece inspiratorii 
lor — imperialiștii americani — tind să do
mine lumea întreagă.

Poporul japonez, a continuat Mațumoto, 
a dat jertfe incalculabile în timpul și după 
cel de al doilea război mondial, care a fost 
dezlănțuit de axă — blocul militar de a- 
tunci. De aceea noi luptăm șl vom lupta 
cu hotărîre împotriva includerii Japoniei în 
orice bloc militar, împotriva participării la 
orice război agresiv.

Ne pronunțăm totodată împotriva scin
dării Europei în două grupări opuse una 
alteia. Fiecare țară europeană face parte 
integrantă din întreaga Europă. Năzuința 
tuturor popoarelor iubitoare de pace din 
Europa de a obține coexistența pașnică nu 
poate fi înăbușită cu forța, întrucît sta

In cîteva rîndurl
• Ca urmare a tratativelor duse de gu

vernul R. P. Chineze și guvernul Olandei 
in scopul de a îmbunătăți relațiile dmtre 
cele două țări, la 19 noiembrie, guvernul 
Republicii Populare Chineze și guvernul 
Olandei au hotărit să facă schimb de 'în
sărcinați cu afaceri.

• La 18 noiembrie a sosit la Ulan Bat or 
delegația P C U.S. la Congresul al Xll-lea 
al Partidului Popular Revoluționar Mon
gol. Din delegație fac parte P. T. Komarov, 
vicepreședinte al Comitetului controlului, de 
partid de pe lingă C.C. al P.C.U.S. (condu
cătorul delegației) și A.A. Smirnov, șef ad
junct al unei secții a C.C. al P.C.U.S.

• La 17 noiembrie la invitația patriarhu
lui Moscovei și al întregii Rusii. Aleksei, a 
sosit la Moscova o delegație de reprezen
tanți ai bisericii din Anglia. Din delegație fac 
parte: canonicul Charles Raven — președin
tele Asociației „Prietenii împădurii", vice
președinte al Consiliului păcii din Cambridge 
și Consiliului Național al Păcii, profesor 'a 
Universitatea din Cambridge ; Donald Soper, 
fost președinte al Conferinței bisericii meto
diste. președintele Comunității metodiste a 
păcii; Ebenezer Cunningham, fost președinte 
al Uniunii congregaționale; Cambell Craic 
— canonic al bisericii scoțiene; Horsley, 
membru al Asociației prietenilor; Richard 
Kindersley (biserica anglicană).

• Agenția Vietnameză de Informații anun
ță că 74 de cetățeni japonezi care locuiesc 
în Vietnam au obținut, din partea Ministeru

despre ratificare, ele er oferi o șansă minu
nată pentru a evita reînvierea militarismu
lui german, pentru a unifica Germania pe 
calea unor alegeri libere, pentru a semna 
tratatul de stat cu Austria și, în cele din ur
mă. pentru a se ajunge ia faza hotârîtoare a 
tratativelor cu privire la dezarmarea gene
rală. simultană și controlată- Dimpotrivă, 
cînd se vorbește despre tratative după ratifi
care, se pune întrebarea — iu vor fi oare 
tratativele periclitate de politica faptului să- 
vîrșit ? Aici trebuie să ne referim la docu
mente. In octombrie 1950 Guvernul Sovietic 
a declarat că el nu se va împăca Cu reînvie
rea militarismului german. In notele sale 
recente din octombrie și noiembrie 1954, Gu
vernul Sovietic a subliniat contradicția evi
dentă dintre acordurile de la Londra și Pa
ris și tratatele anglo-sovietic și franco-so- 
vietic, îndreptate împotriva orică’ei primejdii 
de agresiune, în timp ce acordurile mențio
nate acordă Germaniei occidentale noi mij
loace de agresiune. Guvernul Sovietic a aver
tizat că ratificarea acestor acorduri ar ami
na, pe timp îndelungat unificarea Germaniei 
și a subliniat că dezarmarea generală nu 
poate fi înfăptuită pe calea înarmării Ger
maniei.

Unele cercuri oficiale se grăbesc foarte 
mult să ratifice acordurile de la Londra și 
Paris, deoarece ele vor ca opinia publică să 
nu aibă timp să-și dea seama de primejdie și 
să-și facă simțită forța. (Campania a și în
ceput. In momentul de față ipot vorbi numai 
despre Franța unde s-au și strîns sute de 
mii de semnături pe petiția care se încheie 
cu cuvintele: „Nu ratificați! Duceți trata
tive!"

De Chambrun a spus apoi că personali
tăți marcante din Franța au propus convo
carea la Paris la 4 decembrie a. c. a unei 
conferințe pe întreaga Europă, similară cu 
aceea care a avut loc la Ministerul Afaceri
lor Externe al Franței și la care au parti
cipat reprezentanții țărilor asupra cărora 
urma să se extindă tratatul cu privire la „co
munitatea defensivă europeană". La această 
conferință trebuie să fie atrașe toate țările 
europene care sînt de asemenea interesate 
în soluționarea pașnică a problemei ger
mane.

Noi, a spus de Chambrun, putem porni la 
această luptă cu optimism. Conștiința inte
reselor lor naționale și a necesității menți
nerii păcii va spori forțele și voința fiecărui 
{topor și va deveni garanția soartei lor vii
toare. Este foarte important Ca mișcarea 
noastră să dea acestei campanii o amploare 
mondială.

De opinia publică mondială depinde ca 
anul 1955 să devină anul securității și de
zarmării, anul cînd Germania unificată va 
intra în comunitatea națiunilor iubitoare de 
pace, anul slăbirii încordării internaționale, 
anul păcii. Popoarele vor putea zădărnici 
acțiunile cîrmuitori'.or dacă acești cîrmuitori 
în ultima instanță nu vor lua în considerare 
aspirațiile lor. Tocmai prin prizme acestei 
perspective trebuie să fie pregătită adunarea 
reprezentanților forțelor iubitoare de pace 
din toate țările, pe care mișcarea noastră 
intenționează să o convoace in prima ju
mătate a anului 1955.

bilirea securității colective în Europe este 
o cauză în care sînt vital interesate toate 
popoarele lumii.

Vorbind despre Japonia, Mațumoto a spus 
că în Japonia, ca și în celelalte țări ale 
lumii, poporul devine tot mai conștient și 
vigilent. Unitatea poporului crește. Mișcarea 
națională a întregului popor împotriva ar
melor atomice și cu hidrogen a contribuit 
în măsură uriașă la intensificarea mișcării 
partizanilor păcii. Nu numai Camerele su
perioară și inferioară ale parlamentului ja
ponez, ci și aproape toate adunările legisla
tive provinciale și locale au adoptat o re
zoluție cerînd interzicerea armelor atomică 
și cu hidrogen. Cred că ar fi oportun să 
subliniez aici că strîngerea de semnături pe 
petițiile cu privire la interzicerea armelor 
atomice și cu hidrogen a silit parlamentul 
și organele locale ale puterii să adopte a- 
ceste rezoluții. Pînă acum s-au și strîns 
peste 22 milioane semnături.

★
STOCKHOLM 19 (Agerpres). — TASS 

transmite : In ședința din 19 noiembrie, care 
a fost prezidată de Hewlett Iohnson (An
glia), au continuat discuțiile la primul 
punct de pe ordinea de zi.

In ședtață au luat cuvîntul: St. Milcu 
(Rominia), H. Kamnitzer (Germania), I. 
Blume (Belgia), Tai Tin-cai (China), d-na 
S. Thervaldssen (Islanda), mitropolitul Ni
kolai (Uniunea Sowetică), McQire (An
glia), M. Yaari (Israel), R. Kokkalis (Gre
cia), James Burns (Anglia), T. Dery (Un
garia).

lui Afacerilor Externe al Republicii Democra
te Vietnam aprobarea de a se înapoia în Ja
ponia. înainte de a pleca spre patrie, unul 
din celățenii japonezi care se repatriau și-a 
exprimat recunoștința față de președintele 
Ho Și Min, față de guvernul și poporul viet
namez.

• După cum anunță postul de radio Hanoi, 
instituțiile de învățămînt din oraș și-au re
luat cursurile Au și început cursurile stu
denții de la universitate, de la institutul de 
medicină și de la școala de farmacie. Peste 
cîteva zile vor începe cursurile la școala pe
dagogică.

e Potrivit datelor statistice privitoare ta 
recensămîntul populației din Pekin, în 1953, 
populația capitalei R.P Chineze a fost de 
2 760000 locuitori, adică cu 36.3 la sută mai 
mult decît în 1949

• Ministerul de Justiție al S.U.A anunță 
arestarea lui Junius Irving Scalos, membiu 
de frunte al organizației Partidului Comunist 
din statele Carolina de nord, Carolina de sud 
și Tennessee, sub obișnuita acuzație că ar fi 
propovăduit „răsturnarea prin violență" a gu
vernului S U A.

© După cum transmite Agenția de presă 
din Austria, la 18 noiembrie au declarat gre
vă muncitorii de la toate morile din Austria

• După cum anunță agenția France 
Presse, 2 300 de docheri din portul Man
chester au hotărit la 18 noiembrie să de
clare o grevă de trei zile, cerînd majorarea 
salariilor.

A 9-a sesiune a Adunării Generale a O. N. U.

Discutarea proiectului de rezoluție revizuit al „celor lu
NEW YORK 19 (Agerpres). - TASS trans

mite : La Începutul ședinței din după amia
za zilei din 18 noiembrie a Comitetului Poli
tic, reprezentantul S.U.A., Lodge, a prezen
tat în numele celor 7 delegații — Austra
liei, Belgiei, Canadei, Angliei, S.U.A., Fran
ței și Uniunii Sud-Afr:cane — proiectul de 
rezoluție revizuit. In declarația sa. Lodge a 
explicat esența schimbărilor aduse proiectu
lui inițial al „celor 7", arătînd că aceste 
schimbări țin seama de amendamentele pro
puse de Uniunea Sovietică, precum și de 
observațiile delegatului Indiei. Autorii 
proiectului, a spus el, consideră că schimbă
rile au îmbunătățit textul proiectului inițial. 
Lodge a comunicat de asemenea că delega
țiile autoare ale proiectului de rezoluție — 
nu au putut să accepte propunerile sovie
tice privitoare la schimbarea unuia din pa
ragrafele părții operative a rezoluției, care 
precizează că nu numai statele membre ale
O.N.U. și instituțiile specializate trebuie in
vitate să ia pacte la conferința internațională 
pentru folosirea energiei atomice în scopuri 
pașnice, ci și toate statele care-și vor ex
prima dorința de a participa la aceasta.

A luat apoi cuvîntul șeful delegației so
vietice. A. I. Vîșinski. După cum se Știe, a 
spus el, Uniunea Sovietică a prezentat au
torilor proiectului de rezoluție al „celor 7“ 
unele din considerentele sale care, după con
vingerea Uniunii Sovietice, ar fi adus de 
sigur. îmbunătățiri proiectului în sensul că, 
devenind o rezoluție a Adunării Generale, să 
poată servi într-o măsură mai mare țelurilor 
folosirii energiei atomice, exclusiv pentru 
nevoile pașnice ale omenirii. In acest scop 
am prezentat amendamentele corespunză
toare. Am considerat necesar să aducem în 
prealabil aceste amendamente ale noastre la 
cunoștința coautorilor proiectului de rezo
luție al „celor 7", fiind convinși că aceasta 
va fi cea mai bună cale pentru realizarea 
unui acord asupra unor probleme litigioase.

In continuare A. I. Vîșinski s-a ocupat de 
esența amendamentelor sovietice. Primul a- 
mendament, în care se vorbește despre stră
duința Adunării Generale de a contribui prin 
toate mijloacele la folosirea marilor desco-

Se întărește prietenia 
dintre poporul sovietic și cel finlandez

Conferința de presă a delegației Sovietului Suprem al U.R.S.S. 
care a vizitat Finlanda

HELSINKI 19 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 17 noiembrie, o parte din delega
ția Sovietului Suprem al U.R.S.S. care se 
află’ în Finlanda, a vizitat o școală a Uni
unii Centrale a Sindicatelor din Finlanda 
(U.C.S.F.) din Kiljava și s-a interesat în
deaproape de activitatea ei. Lindbloom, se
cretarul general el U.C.S.F., a vorbit oas
peților despre mișcarea sindicală din Fin
landa.

Al doilea grup al delegației a făcut o 
excursie în orașul Rajamăki, unde a vizitat 
o uzină, locuințele muncitorilor din uzină 
și școala din localitate.

In seara aceleeași zile, delegația Sovietu
lui Suprem al U.R.S.S. a- organizat la Hel
sinki o conferință de presă, la care au a- 
sistat ziariști finlandezi și străini.

In numele delegației, conducătorul ei, A.
P. Volkov, președintele Sovietului Uniunii 
al Sovietului Suprem al U.R.S.S., a dat ci
tire unei declarații comune a delegației des
pre vizita făcută în Finlanda. In declarație 
se subliniază că delegația a avut posibilita
tea să ia cunoștință de activitatea Seimului 
finlandez și la rîndul său să-i pună la cu
rent pe deputății Seimului asupra conținu
tului, structurii șl formelor activității Sovie
tului Suprem al U.R.S.S. Delegația s-a inte
resat de asemenea asupra diferitelor laturi 
ale vieții poporului finlandez, de industria 
și agricultura din Finlanda, de întreprinde
rile comunale, de problemele învățămîntului, 
asigurările sociale, mișcării sindicale, știin
ței și artei.

Se subliniază că vizitarea întreprinderilor 
industriale i-a dat delegației posibilitatea 
de a se convinge odată mai mult că „rela-

Camera Comunelor a adoptat acordurile de la londra și Paris 
cu mai puțin de jumătate din numărul voturilor

LONDRA 19 (Agerpres). — Dezbaterile 
din Camera Comunelor cu privire la acordu
rile de la Londra șl Paris au continuat în 
du.pă amiaza 'zilei de 18 noiembrie

Luînd cuvîntul în cadrul acestor dezbateri, 
liderul fracțiunii de stînga al partidului la
burist, Bevan, a declarat că subscriind la 
acordurile de la Paris care stabilesc reface
rea wehrmachtului în Germania occidentală, 
Marea Britanie „a capitulat în fața presiu
nilor" exercitate de secretarul Departamen
tului de stat american, Dulles. Referindu-se 
ta prevederile acestor acorduri, el a subliniat 
că deși Germania occidentală nu va fi auto
rizată să fabrice bombe atomice și cu hidro
gen, prevederile tratatului nu exclud posi
bilitatea ca ea să posede astfel de bombe. 
„Nu există nici un indiciu — a spus Bevan 
— care să ne apere de eventualitatea că 
armata germană le-ar putea obține din A- 
merica".

In încheierea dezbaterilor a luat din nou 
cuvîntul ministrul de Externe, Eden, care a 
fost întrerupt de o manifestație de protest 
în tribuna publicului Publicul care asista, 
a împiedicat expunerea lui Eden cu strigăte: 
„Jos înarmarea Germaniei". In sala Came
rei Comunelor au fost răspîndite manifeste 
împotriva ratificării acordurilor de la Lon
dra șl Paris.

Punîndu-se la vot moțiunea care aprobă a- 
cordurile de la Londra și Paris cu privire 
la înarmarea Germaniei occidentale, în fa
voarea ei s-au înregistrat 264 voturi, iar 
contra 6

356 de parlamentari s-au abținut de la 
vot. Grupul parlamentar laburist, precum și 
unii conservatori s-au abținut de la vot 
„Deoarece și un anumit număr de deputați 
conservatori s-au abținut de la vot — su
bliniază corespondentul agenției France

Deputății social oemocrați din Germania occidentală 
cer începerea tratativelor cu Uniunea Sovietică

BONN 19 (Agerpres). — Agenția France 
Presse anunță că grupul parlamentar social
democrat din Germania occidentală, întru
nit în ședință extraordinară la 18 noiembrie, 
a hotărit să ceară guvernului de la Bonn să 
dea un răspuns afirmativ la recenta notă a 
guvernu'ui sovietic cu privire la convocarea 

perirj din domeniul energiei atomice numai 
în scopuri pașnice, și-a găsit expresia în 
punctul corespunzător al proiectului de rezo
luție revizuit, în care se spune că „Adunarea 
Generală dorește să contribuie activ la folosi
rea energiei atomice pentru ca ea să ser
vească numai scopurilor pașnice urmărite 
de omenire și îmbunătățirii condițiilor ei de 
viață.

Cel de al doilea amendament sovietic pre
vede ca în textul rezoluției să nu s’e constate 
numai faptul că se duc tratative cu privire 
la crearea unui organ internațional pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașnice, 
ci să se și recomande continuarea tratati
velor. Și acest amendament și-a găsit ex
presia in proiectul de rezoluție revizuit, in 
care, după ce se constată că se duc tratati
ve, se adaugă că „Există intenția de a se 
continua aceste tratative".

Din uunctul inițial «1 proiectului de rezo
luție, în care se vorbea despre legătura din
tre organul internațional și O.N.U., au fost 
eliminate la propunerea U.R.S.S. cuvintele 
„asemănătoare acordurilor cu instituțiile 
specializate", ceea ce, după cum a arătat 
A. I. Vîșinski, a făcut ca formularea să fie 
mai acceptabilă, deoarece ea oferă posibili
tatea de a se ajunge în viitor la un acord cu 
privire la formele concrete ale legăturii aces
tui organ cu O.N.U. Delegația sovietică este 
de acord și cu alte cîteva schimbări ele pro
iectului de rezoluție inițial și în 6pecîal cu 
aceea că Adunarea Generală și-a exprimat 
speranța că organul internațional va fi creat 
fără întlrziere, precum și cu punctul în care 
se vorbește despre comitetul pentru pregă
tirea conferinței internaționale. In proiectul 
de rezoluție revizuit sînt numite 7 țări — 
Brazilia, India, Canada, Anglia, S.U.A. 
U.R.S.S. și Franța — ai căror reprezentanți 
urmează să facă parte din acest comitet

In legătură cu aceasta, reprezentantul 
Uniunii Sovietice a subliniat că porțile unei 
asemenea conferințe trebuie să fie deschise 
tuturor țărilor, deoarece aces't lucru are o 
mare însemnătate principială.

Discutarea proiectului de rezoluție revi
zuit al „celor 7“ va continua.

țille economice existente între cele două țări 
pot 6ă 6e dezvolte și să se întărească pe 
bază de avantaje reciproce". Sîntem ferm 
convinși — și convingerea noastră s-a în
tărit și mai mult în timpul șederii în Fin
landa — se spune în declarație, că talenta
tul și harnicul popor finlandez tinde spre 
pace, se pronunță cu tărie pentru prietenia 
cu poporul sovietic și prin aceasta aduce un 
aport important Ia cauza întăririi păcii în 
Europa și în întreaga lume.

Delegația și-a exprimat convingerea că 
vizita făcută, care a coincis cu tradiționala 
Lună a prieteniei finlandezo-sovietice, va 
duce Ia întărirea continuă a înțelegerii reci
proce și la relații bazate pe încrederea Șl 
Stima reciprocă dintre popoarele finlandez 
și sovietic. Prietenia de nezdruncinat a ță
rilor noastre, se spune în declarație, bazată 
pe tratatul de prietenie, colaborare și asis
tență mutuală, încheiat In anul 1948, este 
o garanție trainică a securității lor și a 
păcii.

Delegația a exprimat mulțumiri Seimului 
finlandez pentru invitația de a vizita F’n- 
landa, precum și președintelui Prezidiului 
Seimului, tuturor deputaților Și tuturor per
soanelor care au contribuit la vizita delega
ției Sovietului Suprem al U.R.S.S., pentru 
primirea călduroasă, marea atenție și ospi
talitate. Delegația a mulțumit de asemenea 
guvernului finlandez și primului ministru 
pentru primirea cordială de care s-a bucurat 
ea atît din partea guvernului cît și din par
tea altor oficialități din Finlanda.

In încheiere, membrii delegației au răspuns 
la întrebările puse de ziariști.

Presse — moțiunea guvernamentală a fost 
adoptată de mai puțin de jumătate din nu
mărul deputaților din Cameră".

★
LONDRA 19 (Agerpres). — TASS trans

mite : După cum transmite agenția Associa
ted Press, luînd cuvîntul în Camera Comu
nelor, laburistul Carmichael și-a exprimat te
merea că înarmarea Germaniei occidentale 
poate să ducă la un război general. Referin
du-se la politica vîrfurilbr conducătoare ale 
partidului laburist, Carmichael a spus: „Mă 
uimește partidul meu. Noi nu ne bucurăm 
de sprijinul poporului englez, a spus Car
michael în aplauzele unei părți a deputaților. 
Dacă s-ar organiza un plebiscit, poporul s-ar 
pronunța împotriva reînarmării. Germaniei". 
Laburistul Monslow a declarat: „Singura 
cale justă pentru rezolvarea problemei uni
tății Germaniei și pentru realizarea unei în
țelegeri cu Uniunea Sovietică constă în a nu 
ratifica acordul celor nouă state înainte de 
a se fi întreprins noi încercări de a se duce 
tratative".
„Laburistul Crossman a insistat ca Anglia 

să-și asume rolul de mediatoare între S.U.A. 
și Uniunea Sovietică, subliniind că o ase
menea posibilitate va fi exclusă după ratifi
carea acordurilor de la Paris.

Potrivit relatărilor presei, înaintea înce
perii dezbaterilor în Camera Comunelor, fie
care deputat laburist a primit o scrisoare 
semnată de Attlee. Morrison și Whiteley, or
ganizatorul parlamentar principal al partidu
lui laburist. în care aceștia amintesc hotărî- 
rea fracțiunii parlamentare a partidului labu
rist de a nu se insista asupra votării în a- 
ceastă problemă. „Dacă cineva va cere pune
rea la vot, se spune în scrisoare, acest lucru 
va fi considerat ca o încălcare serioasă a 
disciplinei de partid".

unei conferințe pentru .securitatea europea
nă Deputății social-democrați au hotărît de 
asemenea să ceară Bundestagulul să se 
pronunțe fără. întîrziere pentru începerea 
tratativelor între cele natru puteri de ocupa
ție, în vederea restabilirii unității Germa
niei.

In atenția depunătorilor 
la C. E. C,

Casa de Economii și Consemnațiunl face 
din nou apel la deținătorii de obligațiuni 
C.E.C. 4% cu cîștiguri, precum și la pose
sorii de librete de economie cu cîștiguri să 
confrunte seriile obligațiunilor sau librete
lor respective cu listele oficiale publicate 
după fiecare tragere.

Aceasta întrucît unele librete cu cîștiguri 
și obligațiuni C.E.C., fiind la purtător, 
C.E.C.-ul nu are posibilitatea de a identifica 
pe cîștigători și de a le plăti cîștigurile, 
dacă ei nu le solicită.

Informații
Joi seara, a părăsit Capitala, delegația 

Comitetului Femeilor Democrate din R.P R., 
oare va participa ta Paris la lucrările celui 
de al 5-lea Congres al Uniunii Femeilor 
Franceze.

Din delegație fac parte Elena Stoia, loc
țiitor al ministrului Comerțului Interior, 
membră a Prezidiului Comitetului Feme’llor 
Democrate, și Florența Rusu, decan al Fa
cultății de istorie a Universității „C. I. Par- 
hon".

* <Vineri seara, 1a Casa Prieteniei Romîno* 
Sovietice A.R.L.U.S. din Capitală a avut 
loc o manifestare prilejuită de sărbătorirea 
Zilei Artileriei Sovietice.

Au luat parte militari ai Forțelor Armate 
ale R.P R., elevi ai școlilor militare, oameni 
ai muncii, studenți, etc.

Cu acest prilej, a luat cuvântul general 
maior Gheorghe Lefter, care a arătat că de 
Ziua Artileriei Sovietice poporul nostru, eli
berat de glorioasa Armată Sovietică, tri
mite un fierbinte salut Armatei Sovietice, 
curajoșilor și neîntrecuților săi artileriști.

In încheierea manifestării, echipa artis
tică a Casei Centrale a Armatei a prezen
tat un program de muzică romînească și so
vietică. (Agerpres)

-----•-----

Știri sportive
• Astăzi șl mîine, în sala Dinamo din 

Capitală, se desfășoară finalele campionate
lor de haltere pe echiipe ale R.P.R. pe anul 
1954. La întreceri participă șapte echipe re- 
prezentînd asociațiile Casa Centrală a Ar
matei, Dinamo, Progresul, Știința, Flamu
ra Roșie, Metalul șl Locomotiva.

• Campionatul categoriei A de fotbal 
continuă duminică 21 noiembrie cu disputa
rea a trei întîlniri restante.

In iCapitală, echipa Casa Centrală a Ar
matei primește vizita echipei Metalul Cîmpia 
Turzii. La Timișoara, se întîlnesc echipa lo
cală Știința cu Dinamo Orașul Stalin, iar 
la Oradea, echipa Progresul va juca cu Lo
comotiva Timișoara.

o Intr-un cadru festiv va avea Joc dumi
nică dimineața pe stadionul Progresul Finan
țe Bănci din Capitală, închiderea sezonului 
de handbal pe anul acesta. Cu acest prilej 
se vor înmîna tricourile de campioni echipe
lor ciștigătoare (băieți și fete) și se vor pre
mia echipele care s-au comportat remarcabil 
în cadrul acestei competiții,

înainte de desfășurarea festivității de în-» 
chidere vor avea loc 3 meciuri de handbal. 
In cele mai importante jocuri, la ora 10,15, 
echipa C.C.A. va juca cu echipa Tehnometal 
Timișoara, iar la ora 11,30 se va desfășura 
finala campionatului republican feminin 
dintre echipele Progresul Tg. Mureș și Pro
gresul Orașul Sta’.in.

® La 17 noiembrie, marii maeștrii sovie
tici de șah D. Bronștein și T. Petrosian, care 
se află în vizită în R.P. Ungară, au dat mai 
multe simultane. D. Bronștein a jucat la 
Budapesta cu șase tineri șahiști maghiari, 
întâlnirea a luat sfîrșit cu scorul de 37s— 
2'/2 în favoarea șahistului sovietic. Jucind la 
Tatabanya, Petrosian a susținut un simultan 
la 30 de mese. El a cîștigat 21 de partide, a 
terminat 7 la egalitate, și a pierdut două.

• In cadrul campionatelor mondiale de 
tir, la 17 noiembrie s-a disputat proba Indi
viduală și pe echipe de armă calibru redus, 
cîte 50 focuri de la 50 m. și 100 m. (așa zi
sul meci englez).

Pe primul loc s-a clasat echipa S.U.A., cu 
2.373 puncte, urmată de echipele Suediei cu 
2.372 puncte și U.R.S.S, cu 2.370 puncte. 
Pe locurile următoare s-au clasat echipele 
Germaniei occidentale și Norvegiei.

Titlul individual a fost cîștigat de cana
dianul Bor, care a stabilit un nou record 
mondial la această probă, cu rezultatul de 
598 puncte din 600 posibile.

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul de Operă șl Balet al

R.P.R. orele 19,30: Fidellio; Național „I L. 
Caragiale" (sala Comedia) orele 15: Mie
lul turbat; orele 19,30: Cei din Dangaard; 
Național „ I.L. Caragiale" (sala Studio) o- 
rele 15: Liceenii, orele 19,30: Platon Crecet; 
Municipal: orele 19,30: Liubov Iarovaia; Ar
matei (sala Magheru) orele 19,30: Mașen- 
ca (B); Armatei (sala Calea 13 Septembrie) 
orele 19,30: Cîntec despre marinarii Mării 
Negre; Muncitoresc C.F.R. (Ciulești), orele 
15: Titanic vals; orele 19,30: Articolul 19; 
Teatrul de amatori C.F.R. (Piața Gării de 
Nord) orele 19,30: ...„eseu"; Studioul acto-* 
rului de film „C. Nottara" orele 19,30: Micii 
Burghezi; Tineretului orele 19,30: Drumul 
soarelui; Opereta: orele 19,30: Culegătorii 
de stele; Ansamblul de Estradă (Calea Vic
toriei) orele 20: Concert de muzică ușoară 
romînească; Ansamblul de Estradă (sala din 
str. Al. Popov 23) orele 19,30: Magazin de 
stat; Țăndărică orele 20: Umor pe sfori; 
Armatei (Ansamblul de păpuși din sala 
Modern. Bd. 6 Martie nr. 2) orele 16,30:1 
Capra cu trei iezi.

CONCERTE : Sala Dalles orele 17: Conj 
cert-lecție despre „Formele muzicale", con
ferențiar: prof. Tudor Ciortea; Ateneul 
R.P.R. orele 19,45: Concert simfonic dirijat 
de George Georgescu, artist al poporului 
din R.P R , laureat al premiului de stat. Irt 
program Brahms, Liszt, Wagner.

CINEMATOGRAFE: Patria, I. C. Frimu, 
Gheorghe Doja: Scanderbeg; Republica, 
București, înfrățirea intre popoare: Ordinul 
Anna; Maxim Gorki: Iulius Fucik; Tineretu
lui: Fanfan la Tulipe; Elena Pavel, Cul
tural: Răzbunarea; Lumina: Locotenentul 
lui Rakoczi; Victoria, 8 Martie, Al. Sahia: 
Răsare soarele (Nepoții gornistului, seria 
Il-a); Vasile Roaită: Schubert; Flacăra: 
Asaltul fortului din munți; T. Vladimircscu: 
Campionii noștri; Marinică; Aurel Vlaicu: 
Examen de maturitate; Munca: Prieteni 
credincioși; Arta: Suflete sbuciumate; Popu. 
Iar, Rahova: Descoperire misterioasă; M. 
Eminescu: Poemul dragostei; Miorița: Co-t 
pili străzii; Cu pumnul în masă ; Moșilor, 
23 August: Școala curajului ; 8 Mai: in 
numele legii; Volga: Slugă la doi stăpînij 
Gh. Coșbuc: Inimi tinere.

CONFERINȚE: Casa de Cultură a Simt 
dicatelor din București (Bd 6 Marile nr< 
25), orele 19, în sala de spectacole. Confe-t 
rința proi univ. S Vianu, intitulata: „Ceru 
nîșevski și gîndlrea revoluționară premar-t 
xistă în Rusia", după care urmează filmul 
„Bellnski".
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